
Överklagan av beslut  
 

Nämnden för Arbetsmarknad och Vuxenutbildning, Göteborgs stad, 2024-02-06 
 

§ 10 0726/23 
Redovisning av uppdrag om genomförandeplan för att 

vuxenutbildningen i högre grad ska drivas i egen regi och av 

folkbildningens aktörer 
 

Beslut 
a) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att en högre andel än 25% av SFI och 

svenskundervisning ska ske inom egenregin, med ventil kvar för privata branschaktörer 

och folkbildningen. 

b) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att den tidigare gällande 25- 

procentsregeln för komvux tas bort. 

c) Nuvarande ramavtal inom SFI/GRUND sägs upp. 

_______________________________________________________ 

 

Jag önskar överklaga det beslut som togs 6 februari 2024 i Nämnden för Arbetsmarknad och 

Vuxenutbildning. I tjänsteutlåtandet från Arbetsmarknad och vuxenutbildning framgår tydligt 

att ett forcerat beslut skulle få stora konsekvenser av både ekonomisk och social karaktär. 

Beslutet verkar handla mer om ideologi än om ekonomi. 

 

Kommunen är huvudman för sfi och i Göteborgs stad bedrivs denna verksamhet av 

kommunens egen verksamhet (Studium), upphandlade leverantörer (ABF Vux, Cuben 

utbildning och Iris Hadar AB) samt av ett antal folkhögskolor och folkhögskolefilialer med 

betygsrätt för utbildning motsvarande sfi. Förvaltningen Arbetsmarknad och Vuxenutbildning 

fördelar sfi-berättigade elever utifrån en beslutad modell där majoriteten av elevvolymen 

placeras hos de upphandlade leverantörerna. Förvaltningen fördelar inga elever till 

folkhögskolorna men bekostar utbildningsplatserna för elever som på eget initiativ söker sig 

till en sådan. Folkhögskolor som anordnar utbildning motsvarande sfi ansöker om betygsrätt 

hos Skolinspektionen och följer sedan Skolverkets kursplaner och kunskapskrav samt 

genomför nationella prov.  

 

De rödgröna har länge drivit frågan om att successivt återföra genomförandet av sfi och 

vuxenbildning från upphandlade privata aktörer till kommunens egen sfi- och 

vuxenutbildning. Nämnden för Arbetsmarknad och Vuxenutbildning uppdrog sin förvaltning 

att undersöka vilka konsekvenser det skulle få för staden. Enligt tjänsteutlåtandet som 
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utfärdades i november 2023 kommer ett snabbt genomförande leda till bland annat ökade 

kostnader på 43 – 87 miljoner om året, försvårande av kvalitets- och förändringsarbete och 

minskad valfrihet för medborgaren. Rapporten tar även upp den sociala dimensionen, det vill 

säga vad en förändring av detta slag kan innebära för elever och personal. Det står klart att 

förändringen måste ske successivt då den kommunala verksamheten måste ges utrymme att ta 

tillbaka de tre fjärdedelar av stadens elevvolym som ska lämna de upphandlade skolorna. 

Därför lämnas utrymme för visst stöd från privata aktörer och folkbildningen, det vill säga 

folkhögskolor och studieförbund.  

 

Redan i september 2023 fick Jim Tellefsdal (S), ledamot och 1:e vice ordförande i Nämnden 

för Arbetsmarknad och Vuxenutbildning frågor mejlledes angående de rödgrönas förslag, 

exempelvis om hur en jämförelse mellan egenregi, folkhögskola och upphandlad aktör kan bli 

rättvis när villkoren för deras verksamheter ser väldigt olika ut; det handlar om 

undervisningstimmar, gruppstorlekar, gruppkonstellationer och lärarnas arbetstidsvillkor. 

Exempelvis innebär heltidsstudier på Studium 9 timmar lärarledd undervisning per vecka 

jämfört med 15 timmar hos de upphandlade leverantörerna. 

 

Vidare tillfrågades han om hur nämnden kommit fram till att sfi och vuxenutbildning i 

egenregi kommer att leda till ökad kvalitet och samtidigt borga för en mer ansvarsfull 

resursanvändning; kommunens kostnad för upphandlad sfi bygger på att lärare har 27–30 

undervisningstimmar, vilket är upp emot 10 timmar fler än vad lärare på Studium och 

folkhögskolor har.  

 

Angående sfi på folkhögskola ställdes frågan om hur nämnden ska säkerställa en ansvarsfull 

resursanvändning mot bakgrund av att förvaltningen inte har tillsynsansvar för 

folkhögskolornas sfi-verksamhet.  

 

Jim Tellefsdal motiverar förslaget om att återföra sfi och grundläggande vuxenutbildning till 

egen regi på följande sätt: 

 ”Det handlar [...] om att öka kvaliteten i utbildningen. Vår uppfattning är att vi ökar 

kvaliteten genom ökad demokratisk styrning. Det är uppenbart att vinstintresse får styra 

framför samhällsintresset när aktiebolagsdrivna organisationer anordnar utbildning för 

skattepengar. När staden själva finansierar och anordnar utbildning ökar möjligheterna att 

styra att resurserna går till rätt sak.”  



 

Jim Tellefsdals formulering kan läsas som ett slags dikotomi där de upphandlade aktörerna 

endast är ute efter pengar medan egenregin och folkbildningen ägnar sig åt ideellt arbete. Här 

kan det vara på sin plats att påpeka att den största upphandlade leverantören inte är ett 

vinstdrivande bolag, samt att analysen av vad som ligger bakom en förmodat god kvalitet 

lyser med sin frånvaro. 

 

Angående folkhögskolor skriver Jim Tellefsdal:  

”Vad gäller folkhögskolorna så är det inget som vi lokala politiker styr över. Vill en elev 

gå utbildning som motsvarar SFI hos en folkhögskola så kan verken förvaltningen neka en 

elev eller heller flytta den till en av våra upphandlade aktörer. Utbildning i folkhögskola är 

en uppskattad form som många av våra medborgare önskar studera. Erfarenheterna är att 

steget in till en yrkesvuxenutbildning eller liknande blir kortare efter en 

folkhögskoleutbildning, där man varit framgångsrika med att nå, behålla, utbilda och få ut 

människor i arbete.” 

 

Det är viktigt att påpeka att de förtjänster som tillskrivs folkhögskolans särart inte per 

automatik gäller utbildning motsvarande sfi på folkhögskola, som till form och innehåll ska 

vara densamma som upphandlad sfi; det är Skolverkets kursplaner och kunskapskrav som 

gäller och nationella prov ska genomföras och registreras.  

 

Skillnaderna mellan kommunal sfi, upphandlad sfi och utbildning motsvarande sfi på 

folkhögskola ligger i genomförandet där upphandlad sfi står under förvaltningens rigorösa 

kontroll och de kvalitetskrav som formulerades vid upphandlingen, exempelvis gällande 

lärarbehörighet och undervisningsgruppers storlek och sammansättning. Förvaltningen 

bekräftar det som Jim Tellefsdal skriver – kommunen har inget mandat att inspektera 

folkhögskolornas sfi-verksamhet trots att den genomförs med kommunala medel. Noterbart är 

att varken Skolinspektionen och Folkbildningsrådet tar på sig tillsynsansvaret. Det är 

anmärkningsvärt att Jim Tellefsdal inleder sin förslagsmotivering med att lyfta vikten av ökad 

kontroll över kommunala medel och i nästa stycke konstaterar att kommunen helt saknar 

insyn i en verksamhet som den bekostar.  

 

Jim Tellefsdal avslutar sitt svar med dessa rader:  



”Vi är dock uppbundna av långa avtal som vi inte kan säga upp på rak arm, utan att 

riskera viten eller skadestånd i mångmiljonklassen. Det är en risk vi inte är beredda att ta 

och därför låter vi befintliga avtal löpa ut. Det ger också egen-regin tid att byggas ut för att 

möta ett ökande behov.” 

 

Mejlet från Jim Tellefsdal skrevs 28 september 2023. Den 6 februari 2024, knappt fem 

månader senare, tar nämnden beslutet att omgående säga upp avtalen för sfi och 

grundläggande vuxenutbildning istället för att låta dem löpa ut och därmed ge tid för samtliga 

berörda att hantera omställningen. Dagen därpå verkställer Göteborgs stad Arbetsmarknad och 

Vuxenutbildning beslutet. I skrivande stund har de tre upphandlade skolorna varslat sina sfi- 

och GRUNDVUX lärare. Naturligtvis skapar det oro även hos gymnasie- och yrkeslärarna; 

om företagen inte klarar denna ekonomiska utmaning finns det risk att även de står utan 

arbete.  

 

Ingen vet om nämndbeslutet på längre sikt kommer att leda till bättre kvalitet och billigare sfi 

och vuxenutbildning. Det vi med säkerhet vet är att det i nuläget leder till att mängder av 

lärare riskerar att bli arbetslösa och att såväl lärarlag som undervisningsgrupper splittras. 

Kompetens, erfarenhet och kontaktnät riskerar att försvinna och viktig information kan gå 

förlorad när lärare, studie- och yrkesvägledare, specialpedagoger och kuratorer ska flyttas runt 

eller ut.  

 

Jag vill överklaga beslutet då jag anser att det grundar sig på felaktiga antaganden och 

okunskap; dessutom är det både kontraproduktivt och ansvarslöst då det snarare riskerar leda 

till sämre kvalitetsarbete och sämre kontroll av våra gemensamma resurser.  

 

Jag bifogar beslutet + tjänsteutlåtandet + min mejlväxling med Jim Tellefsdal. 

 

Med vänlig hälsning,  

  

Personnummer:  

Hemadress:  

Mobil:    

Mejladress:    
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Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

Tid: 14:30–17:08 
Ajourneras: 16:10-16:25 
Plats: Brogatan 4, lokal Royal/Facklan 
Paragrafer: § 1-20 

Närvarande 
Ledamöter 
Förste vice ordföranden Jim Tellefsdal (S), andre vice ordförande Anders Svensson (M), 
ordförande Marie Brynolfsson (V), Mariah ben Salem Dynehäll (L), Sebastian Borssén 
(S), Sara Teclezion Woldemariam (S), Anna Hildesson (V) 

Tjänstgörande ersättare 
Carl-Åke Ahlqvist (D) tjänstgör för Max Pelin (KD) 
Jennie Östlund (S) tjänstgör för Daniel Kaikkonen (SD) 

Övriga ersättare 
Susanne Langvall (V), Ingela Andersson (MP) 

Övriga närvarande 
Förvaltningsdirektör Andreas Lökholm, nämndsekreterare Mathias Henriksson, stabschef 
Kathrin Ahlstedt, projektledare Christer Samuelsson , vik. HR- och kanslichef Daniel 
Falkemo § 1-19, IT- och kommunikationschef Ann Flyning  § 1-19, 
förvaltningscontroller Hans Timan  § 1-19, ekonomichef Charlotta Sandahl Edemyr  § 1-
19, tf. avdelningschef vuxenutbildning Jamileh Mubaser  § 1-19, tf. avdelningschef 
arbetsmarknad Anne Benson  § 1-19, skolchef Jessica Marander  § 1-19, 
verksamhetsutvecklare Jakob Seljee  § 1-19, förvaltningsjurist Jessica Perez Lif  § 1-19, 
stadsjurist Sofi Malm § 20 

Personalföreträdare   
Sami Thuresson (TCO/Vision) § 1-19, Yvonne Stenmark (Saco) § 1-19 

Justeringsdag: 2024-02-06 
 

Underskrifter 

Justering av protokollet har tillkännagivits genom anslag på kommunens anslagstavla.  

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
 

  

Sekreterare 
Mathias Henriksson 

 

Ordförande 
Marie Brynolfsson (V) 

 

Justerande 
Anders Svensson (M) 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
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§ 1   
Upprop 
Nämndsekreterare genomför upprop på uppdrag av ordförande. Närvaro samt tjänstgöring 
antecknas enligt protokollets förstasida. 

 

§ 2   
Val av justerare 
Jim Tellefsdal (S) föreslår att Anders Svensson (M) utses att justera dagens protokoll 
tillsammans med ordföranden. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning ger Anders Svensson (M) i uppdrag att 
tillsammans med ordföranden justera dagens protokoll den 6 februari 2024. 

  

§ 3   
Fastställande av föredragningslista 
Inga nya ärenden har tillkommit sedan föredragningslistan publicerades. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning fastställer utsänd föredragningslista. 

 

§ 4   
Anmälan av jäv 
Ordförande Marie Brynolfsson (V) informerar om att de som omfattas av jäv i något 
ärende vid dagens sammanträde ska anmäla detta. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar informationen till 
protokollet. 

 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
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§ 5 0055/24 
Anmälan av kommunfullmäktiges beslut om val av ledamöter 
och ersättare i nämnden för arbetsmarknad och 
vuxenutbildning 2024 
Information om kommunfullmäktiges beslut om val av ledamöter och ersättare i nämnden 
samt inträdesordning för ersättare för 2024. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar anmälan till protokollet. 

Handling 
Protokollsutdrag Göteborgs Stads kommunfullmäktige 2023-12-07 
 

§ 6   
Information från förvaltningsdirektör 
Förvaltningsdirektör Andreas Lökholm informerar muntligt om följande: 

- Svar på frågor från Anders Svensson (M) vid föregående sammanträde kring prisbild 
och andel vuxenutbildning hos olika leverantörer samt konsekvenser av förvaltningens 
presenterade prioriteringar utifrån beslutad budget för 2024. 

- Framtagen riktlinje för förtydligande av det gemensamma uppdraget, som 
förvaltningens chefer arbetat fram under hösten som en del av pågående 
förändringsarbete. Denna bearbetas nu i verksamheten och utgör grunden för 
förvaltningens framtida organisering. Projektledare för förändringsarbetet kommer 
återkomma med uppdaterad information till nämnden vid sammanträdet i mars. 

- Resultat av medarbetarenkäten 2023. Förvaltningen arbetar med resultatet i 
verksamheterna och kommer att återkomma med mer information till nämnden i april. 

- Aktuella frågor rörande samarbeten med olika aktörer så som föreningen Skarpt läge, 
Opportunity Day och Centrumakademin/Frölunda torg. 

- Inför planerad heldag med nämnden den 26 mars. 

- Eventuellt behov av extra nämndsammanträde den 12 februari för beslut i ett 
elevärende. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar informationen till 
protokollet.  



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
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§ 7 0739/23 
Information om utbildningscentrum batteri 
Christer Samuelsson, projektledare, informerar om aktuell status. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar mottagandet av 
informationen till protokollet.  

Handling 
Informationsbrev, 2024-01-24 
 

§ 8 0078/24 
Årsrapport 2023 
Förvaltningen för arbetsmarknad och vuxenutbildning har upprättat ett förslag till 
årsrapport för 2023, i enlighet med Göteborgs Stads riktlinjer. 

Beslut 
1. Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning godkänner årsrapporten för 2023 
med tillhörande bilagor och översänder den till kommunstyrelsen.  

2. Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning fastställer årets resultat till 7 176 000 
kronor.  

3. Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning godkänner förvaltningens 
bedömning om att nivån för det egna kapitalet ska uppgå till 37 176 000 kronor.  

4. Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning förklarar vissa uppdrag i enlighet 
med avsnitt sex i årsrapporten som fullgjorda och att de kan avslutas. Det avser följande 
uppdrag: 

• Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att fortsätta 
utveckla arbetet med arbetslivsinriktad rehabilitering tillsammans med berörda 
nämnder. Nämnden får samordningsmandatet att anskaffa arbetslivsinriktade 
tjänster från externa aktörer inkl. idéburen sektor utifrån behov. 

• Alla nämnder och styrelser får i uppdrag att aktivt arbeta med 
hållbarhetsperspektiven i budget- och uppföljningsprocesser. Detta gäller även 
jämställdhetsperspektivet och framför allt i investeringsbudgetar. 

• Förskolenämnden får i uppdrag att i samverkan med nämnden för arbetsmarknad 
och vuxenutbildning erbjuda fler förskoleassistenter möjligheten att vidareutbilda 
sig på betald arbetstid. 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
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• Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att i samverkan 
med stadsmiljönämnden, stadsfastighetsnämnden och idrott- och 
föreningsnämnden utöka arbetsmarknadsanställningar i form av OSA-lag och 
Göteborgsjobb. 

• Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att skapa fler 
utbildningsspår och genomföra kompetenshöjningsåtgärder med fokus på 
bristyrken. Uppdraget ska samverkas med berörda parter i det privata näringslivet 
och med Business Region Göteborg. 

• Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att vidareutveckla 
arbetssätt som stöttar fler vårdnadshavare med hemmavarande barn till 
sysselsättning. 

• Äldre samt vård- och omsorgsnämnden får i uppdrag att i samverkan med 
nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning säkerställa att personal i 
äldreomsorgen uppmuntras och bereds möjlighet att studera till upp till nivån 
vårdbiträde respektive undersköterska på arbetstid.  

Handlingar 
Tjänsteutlåtande, 2024-01-12 
Bilaga 1: Årsrapport 2023 
Bilaga 2: Slutrapport arbetsrehabiliteringens hemvist 
Bilaga 3: Barnbokslut 

 
 

§ 9 0042/24 
Kvalitetsrapport vuxenutbildning 2023 
I ärendet redovisas det årliga uppföljningsarbetet av vuxenutbildningens genomförande 
enligt skollagen. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning godkänner kvalitetsrapport för 
vuxenutbildningen 2023.  

Handlingar 
Tjänsteutlåtande, 2024-01-11 
Bilaga 1: Kvalitetsrapport 2023 vuxenutbildningen 
Yttrande från S, V, MP 

Protokollsanteckning 
Ledamöter och ersättare från S, V, MP har lämnat in ett yttrande som biläggs protokollet. 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
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§ 10 0726/23 
Redovisning av uppdrag om genomförandeplan för att 
vuxenutbildningen i högre grad ska drivas i egen regi och av 
folkbildningens aktörer 
Ärendet bordlades senast vid nämndens sammanträde den 19 december 2023. 

Beslut 
a) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att en högre andel än 25% av SFI och 
svenskundervisning ska ske inom egenregin, med ventil kvar för privata branschaktörer 
och folkbildningen. 
b) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att den tidigare gällande 25-
procentsregeln för komvux tas bort. 
c) Nuvarande ramavtal inom SFI/GRUND sägs upp. 

Handlingar 
Tjänsteutlåtande, 2023-11-06 
Bilaga 1: Utredning och genomförandeplan § 129 den 14 juni 2023 (0726/23) 
Bilaga 2: Bilaga 1 Statistik Sfi 
Bilaga 3: Bilaga 2 Beräkningar ekonomiska konsekvenser 
Bilaga 4: Bilaga 3 Prismatris 2022 (bedöms innehålla skyddsvärda uppgifter och hanteras 
endast i nämndens sekretessmapp i Netpublicator) 
Bilaga 5: Bilaga 4 Personalresurser vuxenutbildningsavdelningen 
Bilaga 6: Utredning med anledning av återremittering 
Bilaga 7: Prislista vårterminen 2017 (bedöms innehålla skyddsvärda uppgifter och 
hanteras endast i nämndens sekretessmapp i Netpublicator) 
Yrkande från V, S och särskilt yttrande MP 
Yttrande från M, L, D 

Yrkanden 
Marie Brynolfsson (V) yrkar bifall till skriftligt yrkande från V, S - med justering för att 
beslutet inte ska justeras omedelbart - samt avslag på förvaltningens förslag. 

Deltar inte i beslutet 
Anders Svensson (M), Mariah ben Salem Dynehäll (L) och Carl-Åke Ahlqvist (D) deltar 
inte i beslutet med hänvisning till eget yttrande, vilket de meddelar innan beslut fattas. 

Beslutsgång  
Ordförande finner att det endast finns ett förslag till beslut och att nämnden beslutar i 
enlighet med yrkande från Marie Brynolfsson (V). 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
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Protokollsanteckning 
Ledamöter från M, L, D har lämnat in ett yttrande som biläggs protokollet. 

Ersättare från MP har lämnat in ett yttrande som biläggs protokollet. 

 

 

 

§ 11 0549/23 
Årlig uppföljning av projekt Reboot  
I ärendet redovisar förvaltningen genomförd uppföljning av projekt Reboot för 2023. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning beslutar att bevilja fortsatta medel till 
projekt Reboot, Svenska Fotbollsförbundet, om 3,5 miljoner kronor för 2024.  

Handling 
Tjänsteutlåtande, 2023-12-31 

 

 

§ 12 0107/24 
Sommarjobb för ungdomar i årskurs 8  
I ärendet lyfter förvaltningen planering och ställningstagande kring planering av 
sommarjobb för ungdomar i årskurs 8. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning ställer sig bakom förvaltningens 
förslag att bevilja fortsatta medel till sommarjobb för ungdomar i årskurs 8 utifrån 
prioritering kopplad till särskilt utsatta områden.  

Handling 
Tjänsteutlåtande, 2024-01-15 

 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 
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§ 13 0038/24 
Anmälan av kränkande behandling av elev 
I det här ärendet informeras nämnden, i egenskap av huvudman, om inkomna 
anmälningar om kränkande behandling av elev. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar anmälan till protokollet.  

Handling 
Tjänsteutlåtande, 2024-01-24 

 

§ 14   
Anmälan av inkomna skrivelser och protokoll 
I ärendet anmäls förvaltningens postlista samt skrivelser som inkommit till nämnden 
sedan senaste sammanträdet. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar anmälan till protokollet.   

Handlingar 
Postlista 2023-12-11 - 2024-01-23 
Arbetslöshetsstatistik Göteborgs stad december 2023 
Protokoll FSG 2024-02-01 
Protokoll extra FSG 2024-01-23 
Protokollsutdrag KS 2023-11-29 § 881 Struktur och tidplan för uppföljning 2024 
Protokollsutdrag KS 2023-12-13 § 901 Göteborgs Stads lokalförsörjningsplan för 2024 
Statistik Kompetenscenter december 2023 

 

§ 15   
Anmälan av föregående protokoll 
Protokollet från föregående nämnds senaste sammanträde den 19 december 2023 anmäls. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar anmälan till protokollet. 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
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§ 16 0384/23 
Redovisning av delegationsbeslut 
I ärendet återrapporterar förvaltningen de delegationsbeslut som fattats i nämndens namn. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar anmälan till protokollet.    

Handlingar 
Anmälan av fattade delegationsbeslut, förvaltningsdirektör 
Anmälan av fattade delegationsbeslut, HR och kansli 
Anmälan av fattade delegationsbeslut, Kommunikation och IT 
Anmälan av fattade delegationsbeslut, avdelning arbetsmarknad  
Anmälan av fattade delegationsbeslut, avdelning arbetsmarknad, CFA  
Anmälan av fattade delegationsbeslut, avdelning vuxenutbildning, utbildningsenheten 

 

 

 

§ 17 0039/24 
Nämndens granskning av delegationsbeslut  
Magdalena Barreto (M), som vid förra sammanträdet utsågs att granska delegationsbeslut 
från november 2023, har lämnat återbud till dagens sammanträde, varför ordförande 
föreslår att redovisningen bordläggs. 

Ordföranden föreslår även att utse Susanne Langvall (V) till att granska tre 
delegationsbeslut från december 2023 till nästa sammanträde. 

Beslut 
1. Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning bordlägger redovisningen från 
Magdalena Barreto (M). 

2. Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning utser Susanne Langvall (V) till att 
granska tre delegationsbeslut från december 2023 till nästa sammanträde. 

 

 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
 

 
  

Göteborgs Stad, Arbetsmarknad och vuxenutbildning, protokoll 10 (10) 

§ 18   
Rapport från nämndens ledamöter och ersättare 
Anders Svensson (M) och Jim Tellefsdal (S) rapporterar från beredningsgruppen för 
arbetsmarknadsfrågor i GR. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning antecknar informationen till 
protokollet.  

 

§ 19   
Övrigt 
Inga övriga frågor lyftes. 

 
 

§ 20 0739/23 
Redovisning av uppdrag kopplat till utbildningscentrum 
batteri 
I ärendet redovisar förvaltningen hur nämndens uppdrag om stadigvarande juridisk 
rådgivning från stadsledningskontoret kring utbildningscentrum batteri har 
omhändertagits. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning förklarar uppdraget till förvaltningen 
att kontakta stadsledningskontoret för stadigvarande juridisk rådgivning avseende 
utbildningscentrets etablering och att återrapporterar uppdraget till nästkommande 
nämndsammanträde som fullgjort.  

Handlingar 
Tjänsteutlåtande, 2024-01-24 
Bilaga: Promemoria avseende juridiska aspekter på att inrätta ett Utbildningscentrum 
Batteri i Göteborgs Stad, stadsledningskontoret, 2024-01-22 

 



 

Göteborgs Stad 1 (1) 
  

   

Yttrande angående – Kvalitetsrapport 2023 

Yttrande 
Vi läser med stort intresse den kvalitetsrapport som förvaltningen tagit fram, som på olika 
sätt analyserar kvalitet och innehåll i den vuxenutbildning nämnden är huvudman för. 

Förvaltningen skriver mycket riktigt att det systematiska kvalitetsarbetet och resultat för 
kommunens egen vuxenutbildning redovisas till utbildningsnämnden som är huvudman 
för denna. I skrivande stund är denna rapport inte beslutad men vi skulle gärna ta del av 
den när den är framtagen.  

Från ett medborgarperspektiv är hela vuxenutbildningen i Göteborg intressant, och 
därmed att få helheten presenterad och analyserad. Vi förstår att det inte är förvaltningens 
ansvarsområde att analysera den kommunala vuxenutbildningen i egen regi, men tror att 
ett samarbete för att ta utforska likheter och skillnader kan vara lärorikt både för 
förvaltningen, för oss politiker och för medborgaren. Vi hade därför gärna sett att en 
jämförande analys gjordes som även inkluderar den vuxenutbildning som finns i 
kommunal regi. 

 

 

 

 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning   
  
  

Yttrande  
 
2024-02-06 

(Socialdemokraterna, Vänsterpartiet, Miljöpartiet) 
  
Ärende nr 9 
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Yrkande angående Redovisning av uppdrag 
om genomförandeplan för att 
vuxenutbildningen i högre grad ska drivas i 
egen regi och av folkbildningens aktörer. 
Förslag till beslut 

a) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att en högre andel än 25% 
av SFI och svenskundervisning ska ske inom egenregin, med ventil kvar för 
privata branschaktörer och folkbildningen. 

b) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att den tidigare gällande 25-
procentsregeln för komvux tas bort.   

c)  Nuvarande ramavtal inom SFI/GRUND sägs upp 
d) Beslutet justeras omedelbart.  

 
 

 

Yrkandet 
Redovisningen har sin grund i uppdrag i Göteborgs stads budget för 2023 om att avveckla 
den tidigare beslutade regeln om att maximalt 25 procent av vuxenutbildningen får 
bedrivas i kommunal regi, samt att ett arbete ska inledas för att i huvudsak anordna SFI 
och andra utbildningar i det svenska språket i egen regi.   
Budgetuppdraget som är tilldelat nämnden ska förstås som att en högre andel än 25% ska 
ske inom egenregin med en ventil kvar för privata branschaktörer och folkbildningen. 
Därmed tas den tidigare regeln om max 25% bort. För att kunna tilldela fler elever till den 
kommunala regin behöver nuvarande ramavtal inom SFI/GRUND sägas upp.  
 
I de alternativ till genomförandeplaner som beskrivs i tjänsteutlåtandet framhålls det som 
en viktig del att utreda hemvisten av den kommunala vuxenutbildningen i egenregi. I 
budget för 2024 har kommunstyrelsen getts i uppdrag att utreda hur utförande av 
kommunal vuxenutbildning och högre yrkesutbildning kan samlas till en nämnd varför vi 
inte ser det som nödvändigt att göra en sådan hemställan.  
Vi har all respekt för att beslutet kommer få stor påverkan för både elever och lärare.  
Det är viktigt att omhänderta den lärarkompetens som finns hos de externa 
utbildningsleverantörerna varför vi hoppas att utbildningsförvaltningen i sitt 
omställningsarbete med ökade utbildningsvolymer ser över möjligheter till att anställa 
övertaliga lärare vars kompetens efterfrågas. Det är viktigt med en långsiktigt hållbar 
lösning för både elever och lärare vilket vi tror kan uppnås i och med det här beslutet.   
 
 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning  
  
  

Yrkande 
Särskilt yttrande                                    
2024-02-01  
 

Vänsterpartiet, Socialdemokraterna 
Miljöpartiet  
 



 
 

 

   Yttrande (M), (L), (D) 

  Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning (NAV) 

 Ärende 10 Genomförandeplan vuxenutbildning i egenregi 

 

Yttrande angående genomförandeplan för att vuxenutbildningen i högre grad ska drivas 
i egen regi 
 
Beslutet om att egenregin i huvudsak skall bedrivas i egenregi är ett djupt olyckligt beslut 
med en rad negativa konsekvenser samtidigt som kostnaderna, enligt förvaltningens 
beräkningar, kommer öka avsevärt utan att vare sig kvalitén eller kvantiteten ökar. 
 
Effekter av att egenregin i huvudsak skall bedrivas i egenregi: 
- Sämre valfrihet för göteborgare att välja en utbildning passar dem. 
- Mindre valfrihet när utbildningsaktörerna blir färre. 
- Försämrad förmåga till omställningsutbildningar på arbetsmarknaden. 
- Signalerar till civilsamhället att de är mindre önskvärda. 
- Likvärdig kvalité – ingen kvalitetshöjning. 
- Markant ökade kostnader. 
 
Samtidigt som det saknas belägg för positiva effekter bedöms kostnaderna, enligt av 
förvaltningen presenterade siffror, öka mellan 44 och 87 miljoner kronor – per år (se bilaga 2 
i tjänsteutlåtandet). Den stora variationen i bedömd kostnad beror bl.a. på exakt hur hög andel 
egenregin kommer få liksom hur prisbilden förändras hos de olika utbildningsanordnarna och 
typen av utbildning. 
 
Andra förvaltningar i staden, såsom t.ex. grundskoleförvaltningen, har för närvarande stort 
behov av ytterligare ekonomiskt anslag för att säkerställa att eleverna får det stöd de behöver. 
I det läget väljer stadens vänsterstyre att genomföra en kostnadsdrivande omdaning som 
varken leder till ökad kvalité eller ökad kvantitet inom SFI- och vuxenutbildningen. Vi som 
står bakom detta yttrande anser det vara en felaktig prioritering och menar att det rimmar illa 
med mottot ”välfärden först” som vänsterstyret gärna använder i sin retorik. 
 
Att genomföra en förändring som saknar påvisbara positiva effekter samtidigt som 
kostnaderna bedöms öka markant menar vi vara ett oansvarigt sätt att hantera göteborgarnas 
skattepengar. 
 
Vidare sänder förändringen signaler till civilsamhället att de är mindre önskvärda i Göteborg 
vilket är allvarligt. Civilsamhällets bidrag till samhället kan inte underskattas. 
 



Man kan fråga sig vem som egentligen är vinnare på förändringen. Den enda möjligt tänkbara 
vinnare vi kan se är egenregin, d.v.s. utbildningsförvaltningen, som får mer pengar och ett 
förbättrat budgetläge. 
 
Bland förlorarna finns det däremot fler: 
- Göteborgarna som får mindre valfrihet, mindre mångfald och försämrade möjligheter till 

omställningsutbildningar på arbetsmarknaden. 
- Skattebetalarna som får bidra med avsevärt åtskilliga tiotals miljoner kronor för samma 

kvalité och samma mängd utbildning som idag. 
- Civilsamhällets aktörer som får en signal om att de är mindre önskvärda. 
 
Moderaterna, Liberalerna och Demokraterna deltar inte i beslutet med hänvisning till den 
egna budgeten där en central del är olika utbildningsanordnare skall få delta på lika villkor där 
kvalitén sätts i första hand och, i händelse av likvärdig kvalité, kostnaden skall få styra som 
ett led i ansvarsfullt förvaltande av göteborgarnas skattemedel. 
 
 



Protokoll 
Sammanträdesdatum: 2024-02-06 
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§ 10 0726/23 
Redovisning av uppdrag om genomförandeplan för att 
vuxenutbildningen i högre grad ska drivas i egen regi och av 
folkbildningens aktörer 
Ärendet bordlades senast vid nämndens sammanträde den 19 december 2023. 

Beslut 
a) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att en högre andel än 25% av SFI och 
svenskundervisning ska ske inom egenregin, med ventil kvar för privata branschaktörer 
och folkbildningen. 
b) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att den tidigare gällande 25-
procentsregeln för komvux tas bort. 
c) Nuvarande ramavtal inom SFI/GRUND sägs upp. 

Handlingar 
Tjänsteutlåtande, 2023-11-06 
Bilaga 1: Utredning och genomförandeplan § 129 den 14 juni 2023 (0726/23) 
Bilaga 2: Bilaga 1 Statistik Sfi 
Bilaga 3: Bilaga 2 Beräkningar ekonomiska konsekvenser 
Bilaga 4: Bilaga 3 Prismatris 2022 (bedöms innehålla skyddsvärda uppgifter och hanteras 
endast i nämndens sekretessmapp i Netpublicator) 
Bilaga 5: Bilaga 4 Personalresurser vuxenutbildningsavdelningen 
Bilaga 6: Utredning med anledning av återremittering 
Bilaga 7: Prislista vårterminen 2017 (bedöms innehålla skyddsvärda uppgifter och 
hanteras endast i nämndens sekretessmapp i Netpublicator) 
Yrkande från V, S och särskilt yttrande MP 
Yttrande från M, L, D 

Yrkanden 
Marie Brynolfsson (V) yrkar bifall till skriftligt yrkande från V, S - med justering för att 
beslutet inte ska justeras omedelbart - samt avslag på förvaltningens förslag. 

Deltar inte i beslutet 
Anders Svensson (M), Mariah ben Salem Dynehäll (L) och Carl-Åke Ahlqvist (D) deltar 
inte i beslutet med hänvisning till eget yttrande, vilket de meddelar innan beslut fattas. 

Beslutsgång  
Ordförande finner att det endast finns ett förslag till beslut och att nämnden beslutar i 
enlighet med yrkande från Marie Brynolfsson (V). 
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Yrkande angående Redovisning av uppdrag 
om genomförandeplan för att 
vuxenutbildningen i högre grad ska drivas i 
egen regi och av folkbildningens aktörer. 
Förslag till beslut 

a) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att en högre andel än 25% 
av SFI och svenskundervisning ska ske inom egenregin, med ventil kvar för 
privata branschaktörer och folkbildningen. 

b) Målet, uppdraget och begreppen ska förstås som att den tidigare gällande 25-
procentsregeln för komvux tas bort.   

c)  Nuvarande ramavtal inom SFI/GRUND sägs upp 
d) Beslutet justeras omedelbart.  

 
 

 

Yrkandet 
Redovisningen har sin grund i uppdrag i Göteborgs stads budget för 2023 om att avveckla 
den tidigare beslutade regeln om att maximalt 25 procent av vuxenutbildningen får 
bedrivas i kommunal regi, samt att ett arbete ska inledas för att i huvudsak anordna SFI 
och andra utbildningar i det svenska språket i egen regi.   
Budgetuppdraget som är tilldelat nämnden ska förstås som att en högre andel än 25% ska 
ske inom egenregin med en ventil kvar för privata branschaktörer och folkbildningen. 
Därmed tas den tidigare regeln om max 25% bort. För att kunna tilldela fler elever till den 
kommunala regin behöver nuvarande ramavtal inom SFI/GRUND sägas upp.  
 
I de alternativ till genomförandeplaner som beskrivs i tjänsteutlåtandet framhålls det som 
en viktig del att utreda hemvisten av den kommunala vuxenutbildningen i egenregi. I 
budget för 2024 har kommunstyrelsen getts i uppdrag att utreda hur utförande av 
kommunal vuxenutbildning och högre yrkesutbildning kan samlas till en nämnd varför vi 
inte ser det som nödvändigt att göra en sådan hemställan.  
Vi har all respekt för att beslutet kommer få stor påverkan för både elever och lärare.  
Det är viktigt att omhänderta den lärarkompetens som finns hos de externa 
utbildningsleverantörerna varför vi hoppas att utbildningsförvaltningen i sitt 
omställningsarbete med ökade utbildningsvolymer ser över möjligheter till att anställa 
övertaliga lärare vars kompetens efterfrågas. Det är viktigt med en långsiktigt hållbar 
lösning för både elever och lärare vilket vi tror kan uppnås i och med det här beslutet.   
 
 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning  
  
  

Yrkande 
Särskilt yttrande                                    
2024-02-01  
 

Vänsterpartiet, Socialdemokraterna 
Miljöpartiet  
 



 
 

 

   Yttrande (M), (L), (D) 

  Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning (NAV) 

 Ärende 10 Genomförandeplan vuxenutbildning i egenregi 

 

Yttrande angående genomförandeplan för att vuxenutbildningen i högre grad ska drivas 
i egen regi 
 
Beslutet om att egenregin i huvudsak skall bedrivas i egenregi är ett djupt olyckligt beslut 
med en rad negativa konsekvenser samtidigt som kostnaderna, enligt förvaltningens 
beräkningar, kommer öka avsevärt utan att vare sig kvalitén eller kvantiteten ökar. 
 
Effekter av att egenregin i huvudsak skall bedrivas i egenregi: 
- Sämre valfrihet för göteborgare att välja en utbildning passar dem. 
- Mindre valfrihet när utbildningsaktörerna blir färre. 
- Försämrad förmåga till omställningsutbildningar på arbetsmarknaden. 
- Signalerar till civilsamhället att de är mindre önskvärda. 
- Likvärdig kvalité – ingen kvalitetshöjning. 
- Markant ökade kostnader. 
 
Samtidigt som det saknas belägg för positiva effekter bedöms kostnaderna, enligt av 
förvaltningen presenterade siffror, öka mellan 44 och 87 miljoner kronor – per år (se bilaga 2 
i tjänsteutlåtandet). Den stora variationen i bedömd kostnad beror bl.a. på exakt hur hög andel 
egenregin kommer få liksom hur prisbilden förändras hos de olika utbildningsanordnarna och 
typen av utbildning. 
 
Andra förvaltningar i staden, såsom t.ex. grundskoleförvaltningen, har för närvarande stort 
behov av ytterligare ekonomiskt anslag för att säkerställa att eleverna får det stöd de behöver. 
I det läget väljer stadens vänsterstyre att genomföra en kostnadsdrivande omdaning som 
varken leder till ökad kvalité eller ökad kvantitet inom SFI- och vuxenutbildningen. Vi som 
står bakom detta yttrande anser det vara en felaktig prioritering och menar att det rimmar illa 
med mottot ”välfärden först” som vänsterstyret gärna använder i sin retorik. 
 
Att genomföra en förändring som saknar påvisbara positiva effekter samtidigt som 
kostnaderna bedöms öka markant menar vi vara ett oansvarigt sätt att hantera göteborgarnas 
skattepengar. 
 
Vidare sänder förändringen signaler till civilsamhället att de är mindre önskvärda i Göteborg 
vilket är allvarligt. Civilsamhällets bidrag till samhället kan inte underskattas. 
 



Man kan fråga sig vem som egentligen är vinnare på förändringen. Den enda möjligt tänkbara 
vinnare vi kan se är egenregin, d.v.s. utbildningsförvaltningen, som får mer pengar och ett 
förbättrat budgetläge. 
 
Bland förlorarna finns det däremot fler: 
- Göteborgarna som får mindre valfrihet, mindre mångfald och försämrade möjligheter till 

omställningsutbildningar på arbetsmarknaden. 
- Skattebetalarna som får bidra med avsevärt åtskilliga tiotals miljoner kronor för samma 

kvalité och samma mängd utbildning som idag. 
- Civilsamhällets aktörer som får en signal om att de är mindre önskvärda. 
 
Moderaterna, Liberalerna och Demokraterna deltar inte i beslutet med hänvisning till den 
egna budgeten där en central del är olika utbildningsanordnare skall få delta på lika villkor där 
kvalitén sätts i första hand och, i händelse av likvärdig kvalité, kostnaden skall få styra som 
ett led i ansvarsfullt förvaltande av göteborgarnas skattemedel. 
 
 



 

Till:Jim Tellefsdal 
Tor 2023-09-28 19:38 

Hej Jim,  
Tack för ditt svar.  
Jag skulle vilja ställa några följdfrågor.  
 
Hur tänker kommunen säkerställa kvaliteten på SFI till samma eller lägre kostnad? Lärarna 
i kommunal sfi har betydligt mindre undervisningstid. Om kommunen tar över all sfi kommer 
kommunen behöva rekrytera lärare. Kan vi legitimerade erfarna lärare som idag har 27–30 
undervisningstimmar se fram emot en kommunalanställning med 16–18 
undervisningstimmar och bibehållen lön? Lärarnas förutsättningar är starkt kopplad till 
kvaliteten.  
 
 
Du svarar inte på mina frågor gällande folkhögskola och sfi. Att staden vill ha kontroll över 
vad resurserna går till är självklart. Därför undrar jag hur man tänker kring folkhögskolorna. 
Jag vet att elever har rätt att välja folkhögskola; jag har som sagt arbetat på folkhögskola - 
både på allmän linje och med sfi, dvs det som kallas "Utbildning motsvarande sfi på 
folkhögskola". Jag har dessutom själv gått på folkhögskola - det var min väg in i läraryrket.  
 
 
Som det är nu pytsar staden ut pengar till folkhögskolorna utan att egentligen veta vad man 
betalar för och det saknas alltså insyn, trots att sfi på folkhögskola i allt väsentligt ska följa 
det som gäller i kommunal sfi, dvs att elever gör Nationella prov och får betyg. Däremot 
gäller inte samma kvalitetskrav som gäller de upphandlade aktörerna.  
 
 
Folkhögskolorna behöver inte ha specialpedagog, inte heller behöver de uppfylla de 
kvalitetskrav som sattes upp för de upphandlade aktörerna i fråga om klasstorlekar eller 
nivågruppering av eleverna. Därför kan en sfi-klass på en folkhögskola bestå av 40 elever på 
alla studievägar och två till tre kurser.  
 
Inte heller behöver folkhögskolor ha legitimerade lärare med undantag för en - det krävs för 
att Skolinspektionen ska utfärda betygsrätt.  
 
På en folkhögskola som anordnar sfi hade man inte tjänstefördelat så att sfi skulle kunna 
pågå under den ordinarie verksamhetens sommaruppehåll - man hade alltså inte tänkt på 
att sfi lyder under andra tidsramar än folkhögskolans ordinarie kurser. 
  
På en folkhögskola undervisar personal som själv saknar tillräckliga kunskaper i svenska 
språket då rektor ansåg att hen har en kulturell kompetens som legitimerade sfi-lärare anses 
sakna. Därför sades behörig personal upp, trots att alltså fanns obehörig personal.  
 
Ja, folkhögskola som skolform är ett fantastiskt alternativ men själva kärnan är just 
frivilligheten och möjligheten att bedöma studieförmåga istället för resultat. Sfi-elever som 
väljer folkhögskola studerar sällan på samma frivillighetsbasis som folkhögskoledeltagare i 



allmänhet gör. Sfi-eleverna lyder under samma AF-program och närvarokrav som sfi-
eleverna hos de upphandlade aktörerna.  
 
Om man vill värna folkhögskolans särart bör man vara införstådd med vad som utgör denna 
särart och om man vill säkerställa att skattepengar används klokt bör man formulera tydliga 
kvalitetskrav för samtliga potentiella mottagare av dessa pengar.  
 
Nej, politikerna styr inte folkhögskolorna men ni bör kanske känna till exakt så tänker alla de 
instanser som man hade kunnat tro borde ha insyn och ansvar. 
Folkhögskolorna kämpar också för ekonomisk överlevnad och går på intet sätt fria från 
marknadens krafter - oavsett vilka ideologiska ideal man åberopar.  
Följaktligen är det rimligt att man som skattebetalare med viss insyn i hur stadens sfi-pott 
används frågar: hur garanterar staden att folkbildningen gör ett bättre jobb än de hårt 
kontrollerade och hårt pressade upphandlade aktörerna? 
 
Med vänliga hälsningar,  

 
 

3.  

 
Från: Jim Tellefsdal <jim.tellefsdal@politiker.goteborg.se> 
Skickat: den 28 september 2023 15:42 
Till:  
Ämne: Sv: Frågor och synpunkter ang. organisation av stadens SFI 

  

Hej   

  
Tack för dina frågor och ditt tydliga engagemang för en kvalitativ SFI-utbildning. Vårt 

rödgröna styre vill värna välfärden och öka den demokratiska kontrollen av våra 

gemensamma resurser. När det kommer till SFI-utbildningen vill vi se varje investerad krona 

göra nytta för den enskilde deltagaren, för ökad sysselsättning och delaktighet i samhället. 
  
Din första fråga är varför vi vill öka andelen egen-regi. Det handlar dels just om att öka 

kvaliteten i utbildningen. Vår uppfattning är att vi ökar kvaliteten genom ökad demokratisk 

styrning. Det är uppenbart att vinstintresse får styra framför samhällsintresset när 

aktiebolagsdrivna organisationer anordnar utbildning för skattepengar. När staden själva 

finansierar och anordnar utbildning ökar möjligheterna att styra att resurserna går till rätt sak. 

Vi är dock uppbundna av långa avtal som vi inte kan säga upp på rak arm, utan att riskera 

viten eller skadestånd i mångmiljonklassen. Det är en risk vi inte är beredda att ta och därför 

låter vi befintliga avtal löpa ut. Det ger också egen-regin tid att byggas ut för att möta ett 

ökande behov. 
  

Vad gäller folkhögskolorna så är det inget som vi lokala politiker styr över. Vill en elev 

gå utbildning som motsvarar SFI hos en folkhögskola så kan verken förvaltningen neka en 

elev eller heller flytta den till en av våra upphandlade aktörer. Utbildning i folkhögskola är en 

uppskattad form som många av våra medborgare önskar studera. Erfarenheterna är att steget 



in till en yrkesvuxenutbildning eller liknande blir kortare efter en folkhögskoleutbildning, där 

man varit framgångsrika med att nå, behålla, utbilda och få ut människor i arbete. 
  

Hoppas att det är svar på dina frågor. 
  
Mvh  
Jim Tellefsdal (S) 

 
 

 
Från:  
Skickat: den 23 september 2023 10:30 
Till: Jim Tellefsdal <jim.tellefsdal@politiker.goteborg.se> 
Ämne: Frågor och synpunkter ang. organisation av stadens SFI 

  

Hej Jim,  

Jag skriver till dig då jag skulle vilja ha svar från Utbildningsnämnden - jag har 

skickat samma mejl till Utbildningsförvaltningen men jag misstänker att de 

kommer att hänvisa till nämnden. 

 
 

Det står i budget för 2023 att SFI i högre grad ska arrangeras i stadens regi, med 

stöd från folkbildningens aktörer. Många tolkar detta som att ambitionen är att 

Studium med stöd av folkhögskolor och studieförbund ska ta över de 

upphandlade aktörernas SFI.  
 

Min första fråga är varför.  

 - De flesta är säkert överens om att upphandlad SFI hamnar i snålt tilltagna 

ramar, svårighet att formulera och sedan säkerställa kvalitet samt att få 

kontinuitet då avtalen är korta och personalomsättningen hög - bl a pga de 

förutsättningar som ges. Samtidigt måste titta på vad det skulle innebära om 

kommunen tog tillbaka större delen av SFI. Är planen att lägga mer pengar på 

SFI om den sköts av kommunen? Antalet elever styrs väl inte av vilka aktörer 

som utses för att sköta SFI? 

 

Min andra fråga handlar om kommunens insyn i folkhögskolornas sfi-

verksamhet, enligt rådande rutiner och regelverk.  

- Fram tills nu har folkhögskolorna inte haft krav på sig att dokumentera 

elevernas progression i ALVIS.  

- Vidare har folkhögskolorna inte haft samma stränga krav på sig att följa de 

schabloner som tagits fram gällande hur länge elever får gå på SFI. På en 

folkhögskola finns det en introduktionsklass i vilken det i juni 2023 fanns elever 

som varit registrerade i samma klass sedan 2018.  
 

- Inte heller har folkhögskolorna samma krav på sig som de upphandlade 

aktörerna gällande andel legitimerade lärare, klasstorlek eller 



klassammansättning. På en folkhögskola kan en olegitimerad och obehörig 

lärare ha en grupp bestående av över 30 elever på alla tre spåren som läser tre 

olika kurser.  
 

- Folkhögskolor med betygsrätt erbjuder vad som kallas "utbildning 

motsvarande SFI", dock är den standardiserad i så måtto att kurserna ska följa 

samma styrdokument som kommunal SFI, dvs Skolverket direktiv gällande 

kursinnehåll, nationella prov och betygsättning.  
 

- Min slutsats är efter att ha jobbat med SFI både på folkhögskola och hos 

upphandlad aktör är folkhögskolorna flyger under radarn då det saknas enighet 

om vem som har ansvar för tillsynen. Om en folkhögskola missbrukar det 

förtroende som upphandlade aktörer inte åtnjuter så finns det ingen som anser 

sig ha ansvaret. Samtidigt sliter lärare ut sig på de upphandlade skolorna för att 

uppfylla de rigorösa krav på dokumentation som kommunen ställer, samtidigt 

som de ekonomiska ramarna gör att undervisningstiden för dessa lärare ligger på 

27–30 timmar i veckan.  
 

- Om man anser att folkhögskola och kommunal SFI kan göra ett bättre jobb än 

upphandlade aktörer borde väl man väl ha sett till att bättre formulera 

kvalitetskraven vid upphandlingen.  
 

Sammanfattningsvis undrar jag alltså på vilka grunder man vill återföra SFI till 

egen regi och vad man tror att kommunal SFI med stöttning av folkbildningens 

aktörer kan åstadkomma som de upphandlade aktörerna inte lyckas med.  

 
 

Jag undrar på vilket sätt och i hur stor utsträckning folkhögskolornas SFI har lov 

att skilja sig från upphandlad och kommunal SFI. 
 

Missförstå mig rätt - jag är en ivrig försvarare av folkhögskolans som 

utbildningsform men jag ser inte hur det som gör folkhögskolan unik kan 

kombineras med de styrdokument som gäller SFI. Jag har arbetat med SFI både 

på folkhögskola och hos upphandlad aktör och jag tycker att det råder en viss 

orättvisa när folkhögskolor konkurrerar om elever men på andra villkor, som 

dessutom inte på något sätt garanterar kvalitet. Folkhögskolor ser inte sällan SFI 

som ett sätt att få elever till allmän linje, dvs som ett sätt att överleva. Full 

förståeligt men det bli skevt när folkhögskolor anordnar en utbildning som i allt 

väsentligt är densamma som upphandlade aktörer arrangerar men samtidigt 

slipper många av de krav som ställs på upphandlade aktörer.  

 
 

Jag hoppas kunna få ta del av hur Utbildningsnämnden ser på detta; jag har 

redan varit i kontakt med Skolverket, Folkbildningsrådet, Skolinspektionen, 



Förvaltningen Arbetsmarknad och Vuxenbildning samt Sveriges Lärare och 

ingen verkar anse sig ha tillsynsansvar för folkhögskolans SFI.  
 

Med vänliga hälsningar,  

 

sfi-lärare 
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Utdrag ur protokoll 
Sammanträdesdatum: 2023-12-19 

Redovisning av uppdrag om 
genomförandeplan för att vuxenutbildningen i 
högre grad ska drivas i egen regi och av 
folkbildningens aktörer 
§ 238, 0726/23 
Förvaltningen har tagit fram tjänsteutlåtande innehållande utredning, genomförandeplan 
och förslag till beslut som nämnden har att ta ställning till. Ärendet bordlades senast vid 
nämndens sammanträde den 21 november 2023. 

Beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning bordlägger ärendet till nämndens nästa 
sammanträde. 

Handlingar 
Tjänsteutlåtande, 2023-11-06 
Bilaga 1: Utredning och genomförandeplan § 129 den 14 juni 2023 (0726/23) 
Bilaga 2: Bilaga 1 Statistik Sfi 
Bilaga 3: Bilaga 2 Beräkningar ekonomiska konsekvenser 
Bilaga 4: Bilaga 3 Prismatris 2022 (bedöms innehålla skyddsvärda uppgifter och hanteras 
endast i nämndens sekretessmapp i Netpublicator) 
Bilaga 5: Bilaga 4 Personalresurser vuxenutbildningsavdelningen 
Bilaga 6: Utredning med anledning av återremittering 
Bilaga 7: Prislista vårterminen 2017  (bedöms innehålla skyddsvärda uppgifter och 
hanteras endast i nämndens sekretessmapp i Netpublicator) 

Yrkanden 
Marie Brynolfsson (V) yrkar att ärendet bordläggs till nämndens nästa sammanträde. 

Beslutsgång  
Ordförande finner att det endast finns ett förslag till beslut och att nämnden beslutar att 
bordlägga ärendet till nämndens nästa sammanträde. 

  

Dag för justering 
2023-12-19 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
 

  



Utdrag ur protokoll 
Sammanträdesdatum: 2023-12-19 

 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 
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Vid protokollet 

Protokollsutdragets riktighet intygas av nämndsekreterare Mathias Henriksson. 

 

 

 

 

Sekreterare 
Mathias Henriksson 

 

 

Ordförande 
Marie Brynolfsson (V) 

 

Justerande 
Anders Svensson (M) 
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Redovisning av uppdrag om 
genomförandeplan för att vuxenutbildningen i 
högre grad ska drivas i egen regi och av 
folkbildningens aktörer 
Förslag till beslut 
Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning ger förvaltningen i uppdrag att agera 
mot bakgrund av genomförandeplan nummer 1. 

alternativt 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning ger förvaltningen i uppdrag att agera 
mot bakgrund av genomförandeplan nummer 2.  

alternativt 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning ger förvaltningen i uppdrag att agera 
mot bakgrund av genomförandeplan nummer 3 samt ger förvaltningen i uppgift att 
återkomma med ytterligare klargöranden i de frågor som kräver fortsatt utredning 
avseende ekonomi och organisation enligt den föreslagna genomförandeplanen. 

Sammanfattning 
Detta tjänsteutlåtande innefattar förslag till genomförandeplan med anledning av nedan 
mål och uppdrag från budget år 2023: 

- Vuxenutbildningen ska i högre grad drivas i egen regi och av folkbildningens
aktörer.

- Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att avveckla
regeln om att maximalt 25 procent av vuxenutbildningen får bedrivas i kommunal
regi.

- Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att i samverkan
med utbildningsnämnden inleda arbete för att Göteborgs Stad i huvudsak ska
anordna Sfi och andra utbildningar i det svenska språket i egen regi.

Förslag till beslut och genomförandeplan består av tre olika alternativ till följd av att 
målet respektive uppdragen kan hanteras olika beroende på hur begreppen i högre grad 
samt i huvudsak ska förstås.  

Av bilaga 6 och 7 framgår den kompletterande utredning som förvaltningen genomfört 
efter att ärendet återremitterades vid sammanträdet i september 2023. 

Arbetsmarknad och vuxenutbildning 

Tjänsteutlåtande 
Utfärdat 2023-11-06 
Diarienummer 0726/23 

Handläggare 
Jessica Perez Lif, Jessica Marander 
Telefon: 031-365 00 00 (växel) 
E-post: jessica.perez.lif@arbvux.goteborg.se
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Bedömning ur ekonomisk dimension 
Med hänvisning till vad som redovisas i Bilaga 1 på sida 18–20 samt på sida 21 bedöms 
förslaget påverka den ekonomiska dimensionen. Den största påverkan bedöms bestå i 
ökade kostnader för den vuxenutbildning som målet och uppdragen avser. De beräknade 
kostnadsökningarna konkretiseras i Bilaga 3. Enskilda och gällande priser anges i Bilaga 
4. Under utredningen har förvaltningen funnit att den ekonomiska dimensionen också kan 
påverka de samarbeten som bedrivs inom ramen för vuxenutbildningen. Dessa beskrivs 
närmare i Bilaga 1.

En samlad bedömning av hur den ekonomiska dimensionen beräknas påverkas av ett 
samlat huvudmannaskap i enlighet med genomförandeplan 3 belyses i Bilaga 6 och 7. 

Bedömning ur ekologisk dimension 
Förvaltningen har inte funnit några särskilda aspekter utifrån den ekologiska 
dimensionen. 

Bedömning ur social dimension 
Förvaltningen har under utredningen funnit att förslagen kommer att påverka den sociala 
dimensionen. Bedömningen är att såväl elever som den interna organisationen och de 
personella resurserna vid förvaltningen berörs av förslagen, oavsett vilken av de 
alternativa genomförandeplanerna som beslutas.  

För medborgaren, sökande och elever kan påverkan bestå i behov av byte från utbildning 
hos upphandlad leverantör till utbildning inom egenregin. Det kan även bestå i ett 
minskat utbud av sådan utbildning och arbetsmarknadspolitiska åtgärder (insatser) som 
inte omfattas av tvingande lagstiftning. Utredningen visar också att den interna 
organisationen kommer att påverkas av genomförandeplanen, oavsett vilket av de 
uppställda alternativen som väljs. 

Utredningen av den sociala dimensionen finns i Bilaga 1 sida 20-21 samt Bilaga 5 och 6. 

Samverkan 
Förvaltningsövergripande samverkansgrupp (FSG) den 25 september och den 20 
november 2023. 

Bilagor 
1. Utredning och genomförandeplan § 129 den 14 juni 2023 (0726/23)
2. Bilaga 1 Statistik Sfi
3. Bilaga 2 Beräkningar ekonomiska konsekvenser
4. Bilaga 3 Prismatris 2022 (bedöms innehålla skyddsvärda uppgifter och hanteras

endast i nämndens sekretessmapp i Netpublicator)
5. Bilaga 4 Personalresurser vuxenutbildningsavdelningen
6. Utredning med anledning av återremittering
7. Prislista vårterminen 2017  (bedöms innehålla skyddsvärda uppgifter och

hanteras endast i nämndens sekretessmapp i Netpublicator)
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Ärendet 
Förvaltningen har tagit fram tjänsteutlåtande innehållande utredning, genomförandeplan 
och förslag till beslut som Nämnden har att ta ställning till.   

Beskrivning av ärendet 
Bakgrunden till ärendet är det mål och de uppdrag som har redogjorts för ovan samt att 
förvaltningen vid Nämndens sammanträde 2023-06-14 § 129 (diarienummer 0726/23) 
fick i uppdrag att utreda hur aktuellt budgetmål och anknytande budgetuppdrag kan 
genomföras. Detta uppdrag har nu resulterat i Bilaga 1–7, vilket utgör grunden till detta 
tjänsteutlåtande. 

Utredningen 
Den utredning som ligger bakom förslag till beslut och genomförandeplan omfattas av 
följande kapitel: 

- styrmiljön
- förutsättningar för olika anskaffningsformer
- folkbildningens aktörer
- huvudmannaskapet
- den ekonomiska och den sociala dimensionen
- anknytande uppdrag
- förslag till beslut och genomförandeplan.

Inom varje kapitel finns ytterligare delar som är relevanta för utredningen. Nedan följer 
de sammanfattande slutsatser som kan dras av utredningen med tillhörande bilagor. 
Utöver vad som anges i detta tjänsteutlåtande hänvisas till vad som redogörs för i Bilaga 
1–5. 

Med hänvisning till Nämndens beslut om återremittering vid sammanträdet 2023-09-26  
§ 166 kompletteras utredningen även av Bilaga 6 och 7.

Förvaltningens bedömning 
Förvaltningens bedömning är att utredningen med tillhörande bilagor och aktuellt 
tjänsteutlåtande visar på de faktorer och den information som Nämnden behöver för att 
kunna fatta ett ändamålsenligt beslut i saken. 

Sammanfattande slutsatser av utredningen 
Av utredningen kan flera slutsatser dras. Utförandet av såväl målet som uppdragen 
kommer att påverka flera delar inom Nämnden. Här innefattas bland annat utformningen, 
uppföljningen och utvecklingen av vuxenutbildningen. För den vuxenutbildning som 
anskaffas genom offentlig upphandling äger Nämnden rätt att ställa krav på leverantören, 
utbildningens utförande, uppföljning, systematiskt kvalitetsarbete och hantering av 
eventuella brister. En ökad andel vuxenutbildning som utförs i egenregi medför att 
utformning och uppföljning av vuxenutbildningen samt det systematiska kvalitetsarbetet 
inom Nämnden försvåras. Bedömningen efter utredningen är vidare att utförandet av 
målet och uppdragen kan medföra minskad flexibilitet i fråga om att  

- möta ändrat behov i form av innehåll i vuxenutbildningen med kort varsel,
- möta ändrad mängd av behov av vuxenutbildning och



 

Göteborgs Stad Arbetsmarknad och vuxenutbildning, tjänsteutlåtande 4 (7) 

- minskad möjlighet att styra utformningen av utbildningsupplägg utifrån 
arbetsmarknadens behov. 

Målet och uppdragen bedöms samtidigt leda till att Nämndens inflytande som huvudman 
för vuxenutbildningen minskar i form av minskat inflytande över förändring, styrning och 
utveckling av vuxenutbildningen. En ytterligare slutsats är att olika delar av befintlig 
verksamhet kan behöva föras över till utbildningsnämnden (UBN). Detta mot bakgrund 
av att både målet och uppdragen visar att vuxenutbildningen i större omfattning ska 
utföras av UBN och att det i utredningen inte har framkommit några fördelar med att 
huvudmannaskapet är förlagt till två olika nämnder när mer vuxenutbildning ska utföras 
av en nämnd som också är huvudman.  

En annan slutsats som kan dras av utredningen är att både den ekonomiska och den 
sociala dimensionen påverkas av målet och uppdraget. Enligt befintlig prisbild leder 
målet och uppdraget till ökade kostnader. Utifrån befintlig prisbild leder de ökade 
kostnaderna till risk för färre platser för vuxenutbildning och insatser som helhet kan 
upprätthållas, vilket riskerar att påverka den enskilde medborgaren och den flexibilitet 
som Nämnden i nuläget kan tillhandahålla vad gäller kombinationer av vuxenutbildning 
och insatser. Beroende på utfallet av de förhandlingar som råder gentemot UBN i fråga 
om priser för vuxenutbildning kan prisbilden förändras. Oaktat förhandlingarnas utfall 
gäller att prisbilden påverkar andra typer av samverkan inom vuxenutbildningen, 
däribland inom GR, vid interkommunal antagning, inom de samverkansavtal där 
Nämnden har avtal med kranskommuner om vuxenutbildning samt den prisbild som råder 
när sökande väljer att läsa utbildning vid folkhögskola som motsvarar kommunal 
vuxenutbildning i Sfi. Inom den sociala dimensionen kan utförandet av målet och 
uppdragen leda till minskat behov av vissa personella resurser och omfördelning av 
resurser till följd av förändrad anskaffning. Det kan samtidigt bidra till behov av 
verksamhetsövergång för berörd personal. 

I den del av målet som hänvisar till folkbildningens aktörer visar utredningen, vilket 
också har aviserats tidigare, att Nämnden inte äger rådighet över om vuxenutbildningen 
utförs av folkbildningens aktörer eller inte. Inom ramen för gällande rätt saknas utrymme 
för att särbehandla de aktörer som innefattas av folkbildningens aktörer. Nämnden har 
dock regelbunden samverkan mot bakgrund av sökandes möjlighet att välja utbildning 
vid folkhögskola som motsvarar kommunal vuxenutbildning i svenska för invandrare 
(Sfi). Avslutningsvis ska tilläggas att folkbildningens aktörer har möjlighet att lämna 
anbud i de upphandlingar som Nämnden genomför. 

Sammantaget leder utförandet av målet och uppdragen till flera olika konsekvenser. 
Något som är viktigt att belysa i sammanhanget är omfattningen av genomförandeplan 
samt vilka konsekvenser som aktualiseras i utförandet av målet och uppdraget beror på 
hur begreppen i högre grad samt i huvudsak ska förstås.  

Kompletterande utredning med anledning av återremitterade frågor 
Nämnden beslutade vid sammanträdet i september att återremittera ärendet för att 
komplettera utredningen med konsekvenser av omhändertagande av uppdraget om 
huvudmannaskapet av egenregin flyttas, ekonomisk jämförelse med prisuppgifter 
baserade på upphandlingen innan 2018 samt att ytterligare undersöka upphandling 
reserverad mot idéburna aktörer.  
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Begrepp och förkortningar 
GR  Göteborgsregionen 

GRUND  Kommunal vuxenutbildning på grundläggande nivå 

GY  Kommunal vuxenutbildning på gymnasial nivå 

Kommunallagen Kommunallag (2017:725) 

LOU  Lag (2016:1145) om offentlig upphandling 

Nämnden  Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning 

Sfi  Kommunal vuxenutbildning i svenska för invandrare 

Skollagen  Skollag (2010:800) 

UBN  Utbildningsnämnden 

Utbildning  Kommunal vuxenutbildning enligt skollagen 

Vuxenutbildning Kommunal vuxenutbildning enligt skollagen 

YRK  Yrkesinriktad vuxenutbildning på gymnasial nivå 

 

  



 

Arbetsmarknad och vuxenutbildning, utredning 4 (26) 

Allmän information 

Inledning 
Detta dokument utgör utredning med anledning av målen för Nämnden i den budget som 
har beslutats för år 2023: 

- Vuxenutbildningen ska i högre grad drivas i egen regi och av folkbildningens 
aktörer.  

Målet tangeras av två uppdrag i budget, vilka därför har varit en del av arbetet med denna 
utredning. Dessa är: 

- Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att avveckla 
regeln om att maximalt 25 procent av vuxenutbildningen får bedrivas i kommunal 
regi. 

- Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att i samverkan 
med utbildningsnämnden inleda arbete för att Göteborgs Stad i huvudsak ska 
anordna Sfi och andra utbildningar i det svenska språket i egen regi. 

Syfte 
Syftet med denna utredning är att utreda hur aktuellt mål samt anknytande uppdrag från 
budget gällande vuxenutbildning kan genomföras i enlighet med beslut § 129 med 
diarienummer 0726/23. Utredningen innefattar förslag till beslut och genomförandeplaner 
innehållande de beslut som behöver tas av Nämnden med anledning av fullgörandet med 
anledning av beslutad genomförandeplan.  

Innehållets uppbyggnad 
I denna utredning behandlas bland annat information som syftar till att beskriva delar ur 
den ekonomiska dimensionen som har anknytning till målet och uppdragen ovan. Sådan 
information som är av ekonomisk natur utgår, om inte annat särskilt anges, från år 2022. 
Anledningen till det valda året är för att det är det senaste fullständiga och stängda året 
där det finns ett fastställt utfall av produktion och kostnader. Att notera är att de olika 
prisuppgifterna för såväl upphandlade leverantörer som gentemot UBN sedan ingången 
av år 2023 har justerats i enlighet med gällande klausul för prisjustering. Detta har lett till 
att samtliga priser har räknats upp, vilket har lett till att utbildningarna har blivit mer 
kostsamma till följd av att aktuella index har stigit.  

I övrigt syftar utredningen till att förse Nämnden med ett nämndövergripande underlag 
till de beslut som behöver fattas mot bakgrund av den genomförandeplan som föreslås i 
slutet av utredningen. Utredningen utgör även ett kunskapsunderlag och en bild över 
målets och uppdragens komplexitet samt den påverkan de leder till. Av den anledningen 
inrymmer och berör utredningen flera verksamheter inom Nämnden, däribland: 

- ingången till studier i form av information om utbildningarna och information om 
att studera 
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- studerandeservice, studie- och yrkesvägledning samt uppsökande verksamhet och 
rekrytering av elever 

- olika typer av kartläggning och bedömning av individuella anpassningar inför 
studier 

- antagning, studieplanering och nivåbedömning 
- planering, samordning, anskaffning samt uppföljning och utvärdering av 

utbildning 
- bedriva systematiskt kvalitetsarbete enligt skollagen 
- stödfunktioner i form av ekonomi, kommunikation, juridik och 

personaladministration, IT med mera. 

Utredningen är uppbyggd med ett antal kapitel utifrån de frågeställningar som har 
redogjorts för vid Nämndens sammanträde i juni. Varje kapitel avslutas med en kort 
sammanfattning av de slutsatser som kan dras av den utredning som har lagts fram i det 
enskilda kapitlet som helhet. Dessa slutsatser knyts samman med relevanta konsekvenser 
i utredningens sista kapitel, vilket behandlar förslag till beslut och genomförandeplan. 

Till denna utredning hör ett antal bilagor. Dessa är: 

1. Statistik Sfi 
2. Beräkningar ekonomiska konsekvenser 
3. Prismatris 2022 
4. Personella resurser vuxenutbildningsavdelningen. 
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Utredning enligt beslut § 129 den 
14 juni 2023   

Styrmiljön 

Gällande lagstiftning 
Nedan följer en matris med en kort redogörelse för den lagstiftning som påverkar 
verksamheten inom Nämnden. Dessa är huvudsakligen 

Kommunallagen Denna lag utgör ramverket för hur den kommunala 
verksamheten ska bedrivas och vad en kommun får 
befatta sig med. Av kommunallagen kan bland annat 
utläsas krav på god ekonomisk hushållning, förbud mot 
enskilt riktat stöd till näringsidkare och att det för varje 
nämnd ska finnas ett reglemente.  

Skollagen med tillhörande 
förordningar 

All kommunal vuxenutbildning regleras på nationell nivå 
av skollagen med tillhörande förordningar. Det innebär att 
samtliga som utför kommunal vuxenutbildning ska 
förhålla sig till samt agera i enlighet med denna 
lagstiftning. 

LOU Av LOU framgår i vilka situationer upphandling ska ske 
samt hur en upphandling ska ske. Om behovet av 
anskaffning faller inom det i LOU angivna 
tillämpningsområdet måste upphandling ske, varpå 
lagstadgat förfarande för olika former av upphandling 
måste följas. 

 
Ovanstående lista är inte uttömmande. Lagarna i listan ovan är dock tvingande och måste 
därför alltid efterlevas. Vissa undantag finns, men då är dessa särskilt föreskrivna. Om 
bestämmelse om undantag saknas får undantag inte göras. Slutligen, redogörelsen i detta 
stycke kompletteras av dokumentet Grundläggande förutsättningar för anskaffning.  

Lokala styrdokument 
Vad respektive nämnd ska arbeta med konkretiseras av dess reglemente. Den anskaffning 
som genomförs måste således falla inom ramen för det kommunala ändamålet och det 
tydliggörande som finns inom reglementet. I Nämndens fall består det kommunala 
ändamålet huvudsakligen av det övergripande ansvaret för den kommunala 
vuxenutbildningen och att anordna arbetsmarknadspolitiska åtgärder. Styrmiljön för 
anskaffning av vuxenutbildning omfattar såväl lagstiftning som lokala bindande ramavtal 
och styrande dokument. Dessa reglerar vad anskaffning kan avse och hur det kan eller ska 
ske. Mot bakgrund av att Nämnden också bär huvudmannaskapet för all kommunal 
vuxenutbildning som inte bedrivs i egenregi ska skollagens bestämmelser i utövandet av 
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Ramavtalstid: längst till och med 2024-
12-31. 

Kommunal vuxenutbildning på gymnasial 
nivå, yrkesinriktad utbildning samt 
branschstegar (gruppundervisning, 
gruppundervisning med distansinslag 
samt distans) 

Gruppundervisning/gruppundervisning 
med distansinslag: nio leverantörer. 
Distans: två leverantörer. 
Ramavtalstid: längst till och med 2025-
07-02. 

Kommunal vuxenutbildning i svenska för 
invandrare och kommunal 
vuxenutbildning på grundläggande nivå 
(gruppundervisning samt distans) 

Gruppundervisning: fyra leverantörer. 
Distans: en leverantör. 
Ramavtalstid: längst till och med 2025-
07-02. 

Kommunal vuxenutbildning för elever i 
särskild undervisningsgrupp (döva, 
blinda, grav synnedsättning, 
hörselnedsättning samt neuropsykiatriska 
och psykiska funktionsnedsättningar) 

Nya ramavtal från och med 2024-01-01. 
Ramavtalsområden: två. 
Antal leverantörer: en per 
ramavtalsområde. 
Ramavtalstid: längst till och med 2027-
12-31. 

 

Samtliga ramavtal omfattas av så kallad automatisk förlängning enligt nedan: 

Ramavtalets planerade avtalsperiod är 48 månader. Beställaren har möjlighet att säga 
upp ramavtalet med en uppsägningstid om 6 månader. Ramavtalet löper dock minst i 24 
månader. Vid den planerade ramavtalsperiodens utgång upphör ramavtalet att gälla utan 
föregående uppsägning. 

Ovanstående betyder att Nämnden, i egenskap av beställare, ensam äger rätt att säga upp 
ramavtalet till upphörande efter 24 månader. För en sådan uppsägning krävs endast en 
skriftlig underrättelse till leverantören. Gentemot samtliga leverantörer inom ett och 
samma ramavtal krävs likabehandling. Det betyder att alla leverantörer i utförandet av 
tjänsten måste behandlas lika. I fråga om uppsägning medför kravet på likabehandling att 
ett ramavtal ej kan sägas upp ensamt eller till viss del. Inte heller torde Nämnden utifrån 
LOU ha rätt att upphöra med att avropa från ett ramavtal. Ett annat led i likabehandlingen 
är att kräva fullgörelse av samtliga krav och villkor i ramavtalet. Nämnden får således 
inte låta en leverantör avstå från uppfyllandet av ett krav och samtidigt kräva fullgörelse 
av en annan leverantör i samma krav.  

Sammantaget innebär upphandlade ramavtal att såväl Nämnden som leverantören åtar sig 
en rad skyldigheter. Dessa är parterna bundna av hela ramavtalstiden. En avvikelse kan 
aktualisera ett brott mot ramavtalet och risk för skadestånd. Ett sådant agerande kan 
medföra att otillåten direktupphandling aktualiseras, varpå Nämnden riskerar att bli 
föremål för upphandlingsskadeavgift.  

Slutsatser 
Den styrmiljö som berör området i utredningen utgörs bland annat av lagstiftning som är 
tvingande, däribland LOU. För Nämnden medför LOU att utbildning som inte kan 
genomföras av Nämnden själv eller inom egenregin måste upphandlas. Utöver LOU 
gäller enligt kommunallagen förbud mot enskilt riktat stöd. Utöver lag och förordning 
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finns ett antal lokala styrande dokument som Nämnden måste följa i utförandet av sitt 
uppdrag. Bland de lokala styrande dokumenten finns ett antal ramavtal för kommunal 
vuxenutbildning i olika former, vilka måste efterlevas av Nämnden till dess att de upphör. 
Inom samtliga ramavtal krävs uppsägning från Nämnden för att de ska upphöra i förtid. 
En uppsägning omfattar ramavtalet som helhet och kan inte ske till viss del, eftersom det 
kan anses som en otillåten ändring enligt LOU.  

Förutsättningar för olika anskaffningsformer 
Detta kapitel syftar till att beskriva förutsättningarna för de två former av anskaffning 
som är relevanta i denna utredning. Kapitlet är indelat i upphandlad utbildning respektive 
utbildning som anskaffas från UBN. I dagsläget sker upphandling av merparten av den 
utbildning som Nämndens uppdrag omsluter. I det fall som anskaffning inte kan ske inom 
den egna organisationen eller från egenregin i Göteborgs Stad gäller att upphandling 
enligt LOU ska ske vid behov av utbildning. Det grundar sig i att utbildning inte är 
undantagen LOU samt att det finns en marknad för det. Huruvida upphandling ska ske 
eller inte är därmed inte valfritt utanför egenregin. Sammantaget är det ett lagkrav och en 
förutsättning för att Nämnden ska kunna fullgöra det uppdrag som åvilar den. 

Upphandlad utbildning 
Nämndens möjlighet att ställa krav på utbildningen 
För den utbildning som upphandlas gäller att upphandlingsdokument ska tas fram efter 
analys, vilket sedan övergår i ett ramavtal. Innehållet gäller under hela ramavtalstiden 
med ytterst få möjligheter till eventuella justeringar. Innehållet i ett ramavtal är 
huvudsakligen följande: 

- Kommersiella villkor: dessa villkor reglerar den administrativa delen av 
ramavtalsförhållandet. Det är exempelvis krav på fakturering, tillvägagångssätt 
för avrop, försäkring, hävning, force majeure, ramavtalstid och liknande. 

- Krav på leverantören: dessa krav syftar till att säkerställa att leverantören är en 
seriös aktör, vilket kan vara krav på viss nivå av kreditvärdighet, att den betalar 
sina skatter och sociala avgifter samt inte har begått några brott.  

- Krav på tjänsten: dessa krav anger vilken tjänst som ska utföras och i stora drag 
hur den ska utföras för att den ska vara ändamålsenligt och uppfylla den kvalitet 
som eftersträvas. 

- Bilagor: vilka bilagor som hör till ett ramavtal beror på tjänsten i sig. I Nämndens 
upphandling av utbildning tillämpas bland annat en bilaga innehållande 
klargörande av ansvarsfördelning mellan Nämnden och leverantören vid 
överlämning av viss del av myndighetsövningen vid entreprenad. Exempel på en 
annan bilaga är Göteborgs Stads riktlinje för styrning, uppföljning och kontroll. 
Dessa bilagor förbinder sig leverantören genom sitt anbud att följa alternativt inte 
motarbeta under ramavtalstiden. 

- Prislista: lista över pris per utbildningstimme, verksamhetspoäng eller liknande 
som tillämpas vid ersättning av den utbildning som leverantörer genomför. 

- Leverantörens beskrivning av de mervärden som denne har åtagit sig i de fall som 
en sådan utvärderingsmodell tillämpas i upphandlingen. 

I utförandet av vuxenutbildningen tillika den upphandlade tjänsten är leverantören 
bunden att följa vart och ett av de krav och villkor som finns angivna i ramavtalet. Det 
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gäller även den prislista som leverantören har inkommit med i samband med att den 
lämnade in sitt anbud. Utöver de krav och villkor som framgår av upphandlingen ska 
leverantören under hela ramavtalstiden uppfylla gällande lagstiftning med tillhörande 
förordning. Centralt är då skollagen och tillhörande förordningar.  

Uppföljning av upphandlad utbildning 
Att vara leverantör till Nämnden är ett omfattande ansvar. Leverantörens arbete och 
efterlevnad av ingångna ramavtal kontrolleras genom uppföljning och granskning utifrån 
ett särskilt framtaget årshjul för att leva upp till lagstiftningen i skollagen om systematisk 
uppföljning av verksamhet som huvudman. Leverantörens ska årsvis inkomma med 
uppgifter till den så kallade leverantörsrapporten. Underlaget från leverantörsrapporten 
används i uppföljningen och i den årliga kvalitetsrapporten (som redovisas för Nämnden). 
I det fall en leverantör inte efterlever ett krav eller villkor äger Nämnden rätt att kräva att 
leverantören åtgärdar bristerna. Syftet med det är att säkerställa att eleven får den 
utbildning som har upphandlats och att utbildningen uppnår den kvalitet som ställda krav 
motsvarar. Under vissa förutsättningar kan Nämnden också belägga leverantören med vite 
och lokalt tillfälligt beställningsstopp.  

Sammantaget följer Nämnden kontinuerligt upp de krav, villkor och kvalitet som 
efterfrågas hos de upphandlade leverantörerna. Utöver modellen för granskning och 
uppföljning inom ramavtalen står den upphandlade utbildningen även under den tillsyn 
som bedrivs av Skolinspektionen, eftersom de upphandlade leverantörerna utför 
utbildning på uppdrag av Nämnden i egenskap av huvudman.  

Utbildning som anskaffas från UBN 
Nämndens möjlighet att ställa krav 
För utbildning som anskaffas från UBN finns en grundläggande överenskommelse 
tecknad mellan nämnderna.3 Enligt denna har Nämnden rollen som beställare och UBN 
som utförare. Denna överenskommelse reglerar ansvarsfördelning, intentioner och 
inriktning, omfattning, ersättning och övergripande villkor för den vuxenutbildning som 
anskaffas från UBN av Nämnden. Till den grundläggande överenskommelsen hör ett 
antal kompletterande handlingar, vilka var och en syftar till att konkretisera vilka 
förutsättningar som gäller på ett mer konkret plan. Dessa är huvudsakligen: 

- Ansvarsfördelning: denna handling beskriver och fördelar det myndighetsansvar 
som åvilar förvaltningarna i egenskap av huvudmän enligt skollagen samt det 
ansvar som åvilar rektor inom respektive förvaltning. 

- Prislista (arbete med översyn och förhandling pågår) 
- Förutsättningar för prövningsenheten: denna handling beskriver förutsättningarna 

för hur prövning enligt skollagen ska ske, prissättning för olika typer av 
prövningar med mera. 

- Förutsättningar för särskild utbildning för vuxna (avser kommunal 
vuxenutbildning som anpassad utbildning): denna handling reglerar ingången till 
studier samt hur genomförandet av kommunal vuxenutbildning som anpassad 
utbildning ska ske, fördelning och organisering av den, prissättning med mera. 

Som framgår ovan finns en rad krav som ställs på den utbildning som anskaffas från 
UBN, men de är inte fullt lika omfattande som de krav som ställs på den utbildning som 

 
3 Se diarienummer 0431/19. 
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upphandlas. Sådant som inte särskilt regleras mellan Nämnden och UBN är bland annat 
krav på UBN som organisation (kreditvärdighet och liknande), krav på undervisningstid, 
personella resurser, insyn i verksamheten och kvalitetskontroll. Delvis beror denna 
skillnad på att UBN är huvudman enligt skollagen genom dess reglemente, delvis beror 
det på att UBN inte är leverantör i den bemärkelsen att UBN deltar i de upphandlingar 
som Nämnden utlyser. UBN omfattas dock av skollagen med tillhörande förordningen, 
vilket i sig innebär en rad krav på utbildningen. 

Uppföljning av utbildningen vid UBN 
Till skillnad från de upphandlade ramavtalen finns det ingen särskilt överenskommen 
modell för uppföljning och kontroll av eventuella brister gentemot UBN. Det finns en 
modell för hantering av eventuell tvist, vilken hittills inte har varit aktuell att tillämpa. 
Den utbildning som utförs av UBN omfattas således inte av modellen för återrapportering 
vid granskning och uppföljning såsom de upphandlade leverantörerna gör. Att påpeka är 
dock att den utbildning som UBN utför står under Skolinspektionens tillsyn.  

Nämnden har i dagsläget inte någon konkret information om utbildningens kvalitet eller 
det systematiska kvalitetsarbetet och uppföljningen hos UBN. UBN besvarar inte någon 
leverantörsrapport och ingår inte i Nämndens kvalitetsrapport. Detta mot bakgrund av att 
UBN är egen huvudman och att det därför endast följs upp av UBN själv. Nämnden har 
möjlighet till uppföljning av resultat mot de nationella målen med UBN i fråga om betyg, 
avbrott och liknande genom enkäter. Viss information från uppföljningen inom UBN 
finns tillgänglig för Nämnden, detsamma gäller den kvalitetsrapport som årligen tas fram 
av UBN. Denna uppföljning följer dock inte samma årshjul som den uppföljning som 
bedrivs inom Nämnden. Resultaten av målen presenteras och analyseras av UBN i 
samverkan med Nämnden. Eventuella åtgärder som måste vidtas utifrån analysen 
genomförs av UBN. Under utredningen har resonemang förts om kraven på 
uppföljningen mellan nämnderna kan förtydligas. Det gäller även fördelningen av 
uppgifter enligt överenskommelsen med UBN.  

Särskilt angående undervisningstid inom egenregi respektive 
upphandlad leverantör 

I det senast upphandlade ramavtalet har Nämnden infört krav på minsta undervisningstid 
gentemot eleverna inom kommunal vuxenutbildning för elever med utökat stödbehov i en 
anpassad lärmiljö, vilket betyder att leverantören ska erbjuda eleverna en timma 
undervisning per verksamhetspoäng. Med undervisningstid i detta sammanhang avses 
undervisningstid gentemot eleven. I övrigt är det endast inom kommunal vuxenutbildning 
i svenska för invandrare som undervisningstid är bestämd i lag. Vid den utbildning som 
sker i egenregin har Nämnden med hänvisning till frånvaron av huvudmannaskap över 
utbildning som bedrivs vid UBN, inte möjlighet att kräva viss undervisningstid. 

Nämnden kan utifrån insamlade uppgifter från leverantörsrapporten redovisa antalet 
heltidsanställda lärare och antalet årsstudieplatser för de upphandlade leverantörerna. Det 
finns möjlighet för Nämnden att be UBN om motsvarande siffra. En skillnad att belysa är 
att Nämnden inte samlar in uppgifter om undervisningstid för lärare. Skälet till det är dels 
för att de krav som ställs avser utbildningen gentemot eleverna samt dels för att såväl de 
upphandlade leverantörerna som UBN är sitt ansvar som arbetsgivare. Nämnden har 
således inte någon bestämmanderätt i dessa frågor. En annan sak är att undervisningstid 
endast är reglerat i lag inom Sfi. För GRUND och GY finns ingen utbildning som är helt 
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jämförbar, inte heller är andelen undervisningstid bestämd i lag. Nämnden skulle 
eventuellt kunna jämföra gruppundervisning hos UBN med gruppundervisning hos 
upphandlad leverantör inom något område inom YRK. Mot bakgrund av inriktningen på 
uppdraget gällande att i huvudsak ska anordna Sfi och andra utbildningar i det svenska 
språket i egen regi har Nämnden tagit fram en jämförelse avseende statistik inom Sfi, se 
Bilaga 1. I samband med utredningen har också en analys gjorts avseende validering, 
vilken finns att tillgå vid intresse. Under utredningen har även en genomlysning av mer 
enkel karaktär gjort gällande lärarnas undervisningstid samt elevernas undervisningstid i 
några av de upphandlade utbildningarna. Denna genomlysning finns för Nämnden att läsa 
vid intresse.  

Flexibiliteten vid beställning av utbildning 
För anskaffning av utbildning och insatser finns det inom Nämnden en beslutad 
arbetsordning. Denna gäller oavsett formen för anskaffningen, det vill säga såväl för 
upphandling och avrop från befintliga ramavtal som för beställning av utbildning från 
UBN. I de upphandlade ramavtalen finns ingen gräns på för hur kort varsel Nämnden kan 
kräva att en utbildning ska startas upp. Upphandlade leverantörer har inte heller möjlighet 
att tacka nej till ett avrop oavsett hur liten gruppen är (med förutsättningen att det är fler 
än en elev), vilket leder till hög flexibilitet i fråga om uppstart. Vid beställning av 
utbildning från UBN finns inget krav om gräns för lägsta antal elever i en grupp eller 
skyldighet att ta emot beställning. Vidare har UBN påtalat relationen mellan antal antagna 
elever till en utbildning i förhållande till priset av utbildningen. Vid flera tillfällen har 
Nämnden avsett att samarbeta med UBN för att initiera utbildningar baserat på de behov 
som uppstått i samband med identifierat utbildningsbehov. Det har dock varit svårt att 
starta vissa utbildningar om elevunderlaget har varit mindre än vad UBN begär. Nämnden 
finner att UBN, med hänvisning till kostnaden för en mindre grupp, är mindre benägen att 
starta utbildningar med få elever. En diskussion om antal elever i en grupp eller priset på 
en utbildning är inte möjlig mellan Nämnden och upphandlade leverantörer. Där gäller 
ramavtalsvillkoren och de upphandlade priserna, utan något utrymme till förhandling. 

Under utredningen har resonemang först kring lokaler, vilket sannolikt har stor inverkan 
på prissättningen, såväl för upphandlad utbildning som för den inom egenregin. I detta är 
frågan egentligen inte om vilken tillgång till lokaler UBN har, utan om de kostnader som 
Göteborgs Stad måste ta för att alltid stå rustade för att kunna ta emot ett varierat 
elevantal. I Nämndens upphandlade utbildningar ligger dessa kostnader i leverantörernas 
kalkyl. Resonemanget avser även att UBN skulle behöva tillhandahålla en organisation 
som är tillräckligt flexibel för att kunna ta om hand det varierande behovet av 
vuxenutbildning. För detta krävs möjlighet till snabb ökning eller minskning av lokalyta. 
Detsamma gäller anpassningar av ett varierat behov av yrkesspecifik utrustning, vilket 
kan vara fallet inom YRK. Inom de upphandlade ramavtalen finns detta som en 
förutsättning som leverantörerna måste förhålla sig till. Trots dessa skarpa krav måste den 
upphandlade leverantören genom de avtalade priserna täcka dess kostnader för att utföra 
utbildningen. 

Nämnden kan inte kräva att UBN accepterar och genomför all utbildning som Nämnden 
efterfrågar där. Samtidigt har de upphandlade leverantörerna högre krav på sig vad gäller 
flexibilitet. De ska leverera utbildning i grupp, där en grupp får bestå av minst två elever. 
Flexibilitet i förhållande till UBN är mångfacetterat. Ibland fungerar förändringar i 
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beställning och beställning av nya utbildningar med kort varsel, ibland tar det längre tid 
att starta eller förändra beställning av en utbildning där och ibland har det hänt att UBN 
har tackat nej till en förfrågan. Enligt uppgift från UBN framgår att flexibiliteten är större 
vid tillräckligt stor volym, det vill säga 50 procent av helheten. På frågan om att växla 
upp verksamheten för att möta omfattningen i uppdraget anordna Sfi och andra 
utbildningar i det svenska språket i egen regi beräknar UBN att det kommer att ta cirka 
ett halvår att växla upp. Denna erfarenhet leder till oklarheter för omhändertagande av 
ansökningstoppar eller behov att ta emot fler elever än vad den ursprungliga planeringen 
har indikerat. Inom redan överenskomna utbildningsupplägg är bedömningen att UBN är 
mer flexibel. Gemensam planering av utbildningar inom Sfi och YRK torde dock enligt 
utredningen kunna leda till en situation där UBN tackar nej till beställning mer sällan. 
Detta trots att Nämnden har rollen som beställare och UBN som utförare i den 
överenskommelse som finns ingången mellan nämnderna.  

Slutsatser 

Anskaffning genom upphandling och anskaffning genom beställning av utbildning från 
UBN skiljer sig. En avgörande skillnad på de två anskaffningsformerna är att endast 
utbildning som anskaffas genom upphandling omfattas av Nämndens huvudmannaskap 
till fullo. I de fall där utbildning anskaffas från UBN övergår ansvaret för eleven till 
huvudmannaskapet inom UBN när eleven har antagits till studier. 

För den utbildning som upphandlas är Nämnden ansvarig för att analysera och ta fram ett 
ändamålsenligt upphandlingsdokument där alla krav för utbildningen och leverantören 
framgår. Nämnden är också ansvarig för styrning, utveckling, uppföljning samt hantering 
av fel i de fall där leverantören inte agerar inom ramavtalets bestämmelser. Sammantaget 
råder det inom den upphandlade utbildningen ett tydligt beställar-/leverantörsförhållande. 
För den utbildning som anskaffas från UBN gäller en grundläggande överenskommelse, 
vilken bland annat reglerar ansvarsfördelning, roller och priser mellan Nämnderna. Inom 
denna överenskommelse kan Nämnden planera och beställa utbildning, men inte ställa 
direkta krav på dess utförande. Nämnden kan inte heller kontrollera och genomföra 
uppföljning eller utveckla utbildningen. Skollagen med tillhörande förordningar gäller 
dock oavsett anskaffningsform.  

I samtliga delar av detta kapitel är slutsatsen att Nämnden har ett mindre inflytande över 
den utbildning som bedrivs inom UBN. Det gäller såväl möjligheten att ställa krav på 
utbildningen som uppföljning och analys av den. Som framgår av utredningen varierar 
flexibilitet per anskaffningsform.   
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Folkbildningens aktörer 
Folkhögskolorna och studieförbunden 

I målet anges att vuxenutbildningen i högre grad ska bedrivas av egenregin samt 
folkbildningens aktörer. I detta sammanhang ska inledningsvis hänvisas till den utredning 
som framgår av tjänsteutlåtande med diarienummer 0726/23. Ytterligare information 
finns att tillgå i tidigare beslutat dokument Grundläggande förutsättningar för 
anskaffning.  

I folkbildningens aktörer omfattas folkhögskolor och studieförbund. Med hänvisning till 
LOU är folkbildningens aktörer att anse som leverantörer. Nämndens bedömning är att de 
krav som ställs på utbildningen vid upphandling är av sådant slag som aktörerna inom 
folkbildningens har förmågan att uppfylla. Såväl folkhögskolor som studieförbund har 
därmed möjlighet att lämna anbud i Nämndens upphandlingar. Bland befintliga 
leverantörer av utbildning vid Nämnden finns redan enstaka studieförbund 
representerade, men dessa leverantörer har då tillkommit genom upphandling enligt LOU.  

Nämnden kan inte beställa utbildning som motsvarar Sfi av folkhögskolor. Det är en 
annan särskild form av utbildning. Istället kan den som söker Sfi istället för kommunal 
vuxenutbildning välja att delta i en folkhögskolas motsvarande utbildning enligt 24 kap. 
11 § skollagen. Nämndens huvudmannaskap omfattar inte utbildning på folkhögskola 
som motsvarar kommunal vuxenutbildning i Sfi. Kort sagt ingår inte utbildning som 
motsvarar Sfi i den kommunala vuxenutbildningen enligt 20 kap. skollagen, varför det 
inte ingår i vad som upphandlas. Utbildning vid folkhögskola som motsvarar Sfi är inte 
detsamma som kommunal vuxenutbildning i Sfi och är inte en del av skolväsendet, trots 
att det regleras i skollagen.4 Nämnden äger inte rätt att ställa några krav på den utbildning 
som en folkhögskola utför, inte heller kan Nämnden följa upp den utbildningen.  

Det ska tilläggas att ju fler elever som väljer att läsa utbildning som motsvarar kommunal 
vuxenutbildning i Sfi, desto färre elever kommer att studera inom den kommunala 
vuxenutbildningen. Detta leder samtidigt till att färre sökande kommer att falla inom det 
huvudmannaskap som Nämnden och UBN bär. En ökad del elever inom utbildning som 
motsvarar Sfi vid folkhögskola innebär ett minskat ansvar för Nämnden.  

Slutsatser 
Det finns en konkurrensutsatt marknad för den utbildning som Nämnden i utförandet av 
uppdragen är i behov av. 5 Det krävs upphandling för den del som inte kan anskaffas från 
egenregin. Folkbildningens aktörer utgör i upphandlingsrättslig mening leverantörer. 
Därmed saknas möjlighet att särbehandla dessa aktörer eller anskaffa utbildning från dem 
utan att det har föregåtts av upphandling. Folkbildningens aktörer har istället möjlighet att 
bli leverantör till Nämnden genom att delta i den anskaffning som vidtas i form av 
upphandling. Slutligen kan Nämnden med hänvisning till ovan redogörelse inte välja att 
anskaffa utbildning särskilt från aktörer inom folkbildningen.  

 
4 SOU 2018:71 s. 252. 
5 Nämndens uppdrag består i kommunal vuxenutbildning, inte utbildning vid folkhögskola som 
motsvarar kommunal vuxenutbildning i Sfi. En folkhögskola kan lämna anbud i de upphandlingar 
som genomförs inom Nämnden. 
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Huvudmannaskapet 
Inledningsvis beskrivs innebörden av huvudmannaskapet. Därefter redogörs för 
situationen inom Göteborgs Stad samt hur en förändrad modell för anskaffning samt 
målet och uppdragen påverkar det huvudmannaskap som enligt gällande reglemente 
åvilar Nämnden. Bestämmelser om huvudmannaskap för vuxenutbildning inom 
skolväsendet återfinns i skollagen, där det fastställs att en kommun är huvudman för 
kommunal vuxenutbildning samt att en region får vara huvudman för den typen av 
utbildning.6  

Huvudmannen bär enligt skollagen det samlade ansvaret för att utbildning sker i enlighet 
med skollagen och tillhörande författningar.7 I förarbetena påtalas också att kommunens 
ansvar som huvudman är heltäckande för de uppgifter som anges i skollagen.8 I ansvaret 
som huvudman omfattas i stora drag följande verksamheter: 

- ingången till studier i form av information om utbildningarna och information om 
att studera 

- studerandeservice, studie- och yrkesvägledning samt uppsökande verksamhet och 
rekrytering av elever 

- olika typer av kartläggning och bedömning av individuella anpassningar inför 
studier 

- antagning, studieplanering och nivåbedömning 
- planering, samordning samt uppföljning och utvärdering av utbildning 
- bedriva systematiskt kvalitetsarbete enligt skollagen. 

Utöver ovanstående innefattar ansvaret som huvudman att bland annat säkerställa att 
eleverna ges lika tillgång till utbildning, kontroll och säkerställande av utbildningens 
kvalitet, rättssäker betygssättning, planering av utbildningen, systematiskt kvalitetsarbete 
och uppföljning. Huvudmannaskapet är ett stort ansvar, vilket vilar under 
Skolinspektionens tillsyn.  

Inom Göteborgs Stad vilar huvudmannaskapet för vuxenutbildningen på Nämnden 
respektive UBN.9 När utbildningen utförs av UBN innebär det att ovanstående ansvar 
vandrar från Nämnden till UBN samt att de olika uppgifterna är fördelade mellan 
nämnderna. Ju mer utbildning som förläggs till utförande inom UBN, desto mindre 
ansvar och uppgifter kvarstår inom Nämndens försorg. Det leder samtidigt till att 
Nämnden ges ett minskat inflytande över krav på utbildningen, uppföljning av elever, 
uppföljning och analys av utbildningen. Därmed påverkas samtidigt det systematiska 
kvalitetsarbetet inom Nämnden. 

Målet i denna utredning anger att vuxenutbildningen i högre grad ska bedrivas inom 
egenregi, samtidigt som det av uppdraget där Sfi och språkutbildning i huvudsak ska 
genomföras i egenregi. I det fall som inflytandet på utbildningen ska styckas upp, vilket 
blir en konsekvens av att större del av utbildningen ska genomföras av UBN, har 
utredningen inte visat på några fördelar med att huvudmannaskapet fortsatt är fördelat på 

 
6 Se 2 kap. 2,3 §§ skollagen. 
7 Prop. 2009/2010:165 s. 246. 
8 Prop. 2009/2010:165 s. 641. 
9 Utredningen har hittills inte heller funnit något exempel där annan kommun har valt att en 
liknande organisation av huvudmannaskapet inom vuxenutbildningen. 
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två olika nämnder. Sannolikt leder det istället till ökad administration och snarlikt arbete i 
flera olika system. Mot bakgrund av ovanstående kan det vara relevant att överväga om 
huvudmannaskapet ska förläggas under samma nämnd. Eventuella konsekvenser av ett 
ensamt huvudmannaskap måste dock belysas i särskild ordning. 

Med hänvisning till den utredning som har redogjorts för ovan avseende skillnaderna på 
den utbildning som utförs av UBN och dess huvudmannaskap jämfört med den utbildning 
som endast faller inom Nämndens huvudmannaskap kan en sak konstateras. Ett scenario 
med ökad andel utbildning i egenregi kommer att leda till att Nämnden ges minskat 
inflytande över den sammanlagda utbildningskedjan och minskad kontroll över den 
fortsatta utvecklingen av vuxenutbildning inom Göteborg Stad. Ytterligare potentiella 
konsekvenser är svårigheter vid kombinerade utbildningar samt vid studerandeservice, till 
exempel vid insatser och utbildningar där karriärvägledning ingår. Ytterligare konsekvens 
av ökad utbildning i egenregi är minskad möjlighet till synergieffekter med 
arbetsmarknadsavdelningen, då arbetsmarknadsuppdragen och arbetslöshetsuppdraget 
ligger hos Nämnden och inte hos UBN.  

En annan relevant fråga som behöver lyftas i sammanhanget är frågan om hemvisten för 
utförare av kommunal vuxenutbildning inom egenregin. Om delar ska upphandlas och det 
behövs en beställarorganisation kan ingången till studier ligga på beställarorganisationen 
också för de utbildningar som genomförs av egenregin, med anledning av likvärdighet 
vid antagning och samordning. I det fall all Sfi skulle utföras i egen regi kan antagning 
till Sfi kunna ligga under samma nämnd som utför utbildningen. Planering skulle kunna 
genomföras gemensamt, men där uppföljning görs av respektive nämnd. Planering skulle 
även kunna genomföras av respektive nämnd ensamt, då planeringen har ett direkt 
samband med hur och till vad medel fördelas.  

Slutsatser 
Varje kommun äger rätt att organisera och besluta om fördelning av huvudmannaskap 
inom sitt geografiska område. Den nuvarande situationen innebär att Nämnden innehar 
huvudmannaskapet för all vuxenutbildning, men i de fall där elever antas till utbildning 
vid UBN övergår huvudmannaskapet till UBN i samband med att eleverna är antagna. 
Mot bakgrund av att Nämnden endast i mycket begränsad utsträckning har möjlighet att 
ställa krav på samt följa upp utbildningen vid UBN leder detta till begränsningar i 
huvudmannaskapet och det systematiska kvalitetsarbetet som är avgörande för styrning 
och för utveckling av utbildningen. I dagsläget är andelen utbildning vid UBN cirka 26 
procent, men i denna andel finns sådan utbildning som samtidigt utförs av upphandlad 
leverantör mot bakgrund av att flera leverantörer behövs inom viss utbildning. Så är fallet 
inom exempelvis utbildning barn och fritid, vård och omsorg samt Sfi. Det medför att 
Nämnden inte äger samma inflytande över utbildningen.  

Den exakta påverkan på huvudmannaskapet beror på hur stor omfattning av utbildning 
inom Nämnden som ska förläggas inom egenregin. Om uppdraget gällande Sfi ska förstås 
som att Sfi som helhet ska bedrivas i egenregin, torde det vara rimligt att föra över det 
fullständiga huvudmannaskapet för detta till UBN. Ett sådan scenario leder inte enbart till 
att utbildningen och uppföljningen ska genomföras av UBN. Det medför att nedanstående 
delar torde förläggas inom UBN: 
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- ingången till studier i form av information om utbildningarna och information om 
att studera 

- studerandeservice, studie- och yrkesvägledning samt uppsökande verksamhet och 
rekrytering av elever 

- olika typer av kartläggning och bedömning av individuella anpassningar inför 
studier 

- antagning, studieplanering och nivåbedömning 
- planering, samordning, anskaffning samt uppföljning och utvärdering av 

utbildning. 

Ovanstående scenario där 100 procent av behovet av Sfi och utbildning i svenska utförs 
av UBN medför att inte någon verksamhet i förhållande till administration av Sfi och 
utbildning i svenska behöver kvarstå inom Nämnden. I det fall som omfattningen av 
uppdraget istället förstås som att 51 procent av utförandet av Sfi och utbildning i svenska 
språket ska fördelas till UBN, påverkas Nämndens inflytande i mindre grad. Nämndens 
inflytande består då i att dagens verksamhet inom Nämnden behöver minska, men inte 
upphöra helt. De uppgifter som kvarstår för Nämnden inom skolformsdelen Sfi vid en 
fördelning om 51 procent är:  

- ingången till studier i form av information om utbildningarna och information om 
att studera 

- studerandeservice, studie- och yrkesvägledning samt uppsökande verksamhet och 
rekrytering av elever 

- olika typer av kartläggning och bedömning av individuella anpassningar inför 
studier 

- antagning, studieplanering och nivåbedömning 
- planering, samordning samt anskaffning, uppföljning och utvärdering av 

återstående behovet om av Sfi (49 procent som då inte förläggs inom UBN). 

Utredningen har inte visat på några fördelar med att den kedja av moment som 
utbildningen innefattar är förlagd till två olika nämnder.10 Vidare är bedömningen efter 
utredningen att ökad andel utförande av utbildningen i egenregi leder till att Nämnden ges 
minskat inflytande över hur utbildning som bedrivs och utformas samt den fortsatta 
utvecklingen av utbildningen i stort. Det kan också resultera i problem med att säkerställa 
att eleverna får en sammanhängande, sömlös och effektiv utbildning. 

  

 
10 För det fall att målet som denna utredning avser innebär att 51 procent av all vuxenutbildning 
ska bedrivas inom UBN blir fördelningen av uppgifter istället tillämpligt på samtliga 
skolformsdelar. 
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Den ekonomiska och sociala dimensionen 
Den ekonomiska dimensionen 
Allmänt 
På övergripande nivå gäller att Nämnden i sin verksamhet ska ha en god ekonomisk 
hushållning.11 UBN har under våren 2023 påkallat nya prisförhandlingar, vilka nu pågår. 
Vid prisförhandlingarna har UBN anfört att platsgaranti alternativt ersättning i form av 
trappstegsmodell efterfrågas. I annat sammanhang har UBN förklarat att nivåerna på 
ersättningen är beroende av omfattningen på den utbildning som ska utföras, men att 
ersättningen vid större volymer med stor sannolikhet kan sänkas. I nuläget är det dock 
okänt hur mycket ersättningsnivåerna kan sänkas.12 Ytterligare information är att de 
priser som tillämpas gentemot UBN inom Sfi tillämpas analogt som ersättning för 
utbildning vid folkhögskola i utbildning som motsvarar kommunal vuxenutbildning i 
Sfi.13 Den prisbild som fastställs mot UBN påverkar även de priser som tillämpas vid 
interkommunal antagning samt inom de samverkansavtal som Nämnden har ingått med 
kranskommuner och GR. 

Volymer och priser 
Den ekonomiska dimensionen redogörs för genom ett antal tabeller, vilka framgår av 
Bilaga 2. I Bilaga 3finns en jämförelse av enskilda prisuppgifter för de utbildningar som 
utförs i både upphandlad leverantör och av UBN. Nedan följer utredning där jämförelse 
av anskaffningsformernas ekonomiska påverkan i stort åskådliggörs utifrån målet 
respektive uppdraget. Målet att vuxenutbildningen i högre grad ska bedrivas i egen regi 
och av folkbildningens aktörer innebär ekonomiska konsekvenser i form av ökade 
kostnader om 32 till 60 miljoner kronor per år enligt nuvarande prisbild. Uppdraget 
gällande Sfi och utbildning i svenska språket beräknas mot bakgrund av nuvarande 
prisbild leda till en kostnadsökning om 11 till 27 miljoner kronor per år. 

Prismodell UBN 
Det finns en prisöverenskommelse mellan Nämnden och UBN gällande vuxenutbildning i 
egenregi. UBN:s verksamhet inom vuxenutbildningen är 100 % intäktsfinansierad då det 
inte finns någon grundfinansiering av denna verksamhet. Vissa utbildningar hos UBN är i 
dagsläget inte ekonomiskt bärande, vilket medför att UBN har lyft ett önskemål om att se 
över nuvarande prismodell till år 2024 i form av en trappstegsmodell. Enligt UBN är 
syftet med trappstegsmodellen att täcka kostnaderna för de utbildningar som inte är 
ekonomiskt bärkraftiga vid för lågt antal deltagare. Nedan belyses fördelar respektive 
nackdelar mellan nuvarande prismodell samt en förändrad prismodell i form av en så 
kallad trappstegsmodell. 

Fördelar med nuvarande prismodell med UBN: 

- Överenskommelsen följer det som gäller för ramavtalen med de upphandlade 
leverantörerna vad gäller gruppstorlekar, ersättning och avbrottsregler. 

 
11 Se 11 kap. 1 § kommunallagen. 
12 Uttalande om begäran om garantier och trappstegsmodell finns för påseende i 
minnesanteckningar från 2023-05-26. Vid enskilda tillfällen har ökad ersättning i specifika 
skolformsdelar eller utbildningar efterfrågats av UBN. Dessa förfrågningar finns för påseende vid 
intresse. Se även besked från UBN via e-post 2023-08-28. 
13 Se 24 kap. 15 § skollagen. 
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- Samma förutsättningar gäller, vilket berör våra elever som får likvärdiga 
möjligheter att nå sina kursmål oavsett om man studerar hos UBN eller hos våra 
upphandlade leverantörer. Förutsättningarna för att ta fram tillförlitliga 
ekonomiska prognoser för Nämnden är goda. 

Nackdelar med nuvarande prismodell med UBN: 

- Elevgrupperna blir små när antalet sökande är få till kurserna. 
- Det kan bli för många kursstarter av kursgrupper som inte har tillräckligt med 

elever för att bära sina kostnader i förhållande till de kursstarter som har 
tillräckligt med elever som genomför sina kurser. 

Fördelar med en förändrad prismodell:  

- Utredningen visar inte några fördelar för med en förändrad prismodell i form av 
en trappstegsmodell. För UBN blir dock fördelen att den ekonomiska 
ersättningen beror på antalet deltagare på kurserna, vilket skulle öka UBN:s 
möjlighet att få sina kostnader täckta. 

Nackdelar med förändrad prismodell: 

- Eleverna får olika förutsättningar om UBN får en högre ersättning jämfört med 
Nämndens upphandlade leverantörer. 

- Förutsättningarna är svårare för Nämnden att göra ekonomiska prognoser för 
framtida kursstarter, då det är olika priser beroende på antalet sökande/antagna. 
Svårigheter för Nämnden med den praktiska hanteringen, exempelvis i form av 
när en sådan avläsning ska göras. Detta kan leda till ökade diskussioner och olika 
tolkningar nämnderna emellan. 

33-kronan 
Nämnden betalar 33 kronor per kommuninvånare till en pott i GR. Dessa pengar ska 
täcka överskjutande kostnader för vissa utbildningar. Det betyder att 33-kronan ska täcka 
de kostnader som utbildningarna har och som inte täcks av statsbidrag. Dessa kostnader 
har minskat bland annat på grund av ökat statsbidrag för språkstödsutbildningar. En större 
summa läggs i 33-kronan än vad som utnyttjas och det medför att det i dagsläget byggs 
upp ett överskott inom GR. 

Om prisöverenskommelsen mellan Nämnden och UBN ändras så att priserna ökar 
kommer det att leda till att kostnaderna för utbildningarna stiger samt att mer av 33-
kronan sannolikt kommer användas. 

Den sociala dimensionen 
Eleverna 
I likhet med vad som framgår av inledningen till denna utredning påverkas flera delar av 
Nämndens verksamhet. I huvudmannaskapet omfattas inte endast utbildning. Andra delar 
är kartläggning och bedömning av elevens förutsättningar, hantering av ansökningar och 
antagning till studier. Det medför att eleven i dessa sammanhang kan komma att påverkas 
av de förändringar som krävs för att uppnå målet och uppdraget. En sådan aspekt är 
tillfället för när eleven ka övergå från upphandlad utbildning till egenregi ska ske. Då 
målet måste ses i ljuset av uppdraget om att Göteborgs Stad i huvudsak ska anordna Sfi 
och andra utbildningar i det svenska språket i egen regi krävs särskild utredning om 
vilken ordning som studievägarna inom Sfi ska föras över till egenregin. 
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En ytterligare aspekt är att kostnaderna för den utbildning där eleven enligt lag har rätt till 
utbildning, till följd av att utbildningen inom egenregin kostar mer, tar ett ökat utrymme i 
Nämndens budgetram. Det kan i sin tur påverka det livslånga lärandet samt elever och 
deltagares möjlighet att delta sådan i utbildning och insatser som inte omfattas av 
rättighetslagstiftning. Detta till följd av att kostnadsbilden framåt leder till att Nämnden 
har ett minskat utrymme för utbildning och insatser som Nämnden enligt lag inte är 
förpliktigad att tillhandahålla, däribland språkutbildningar och andra typer av kortare 
yrkesutbildningar. 

Påverkan av den enskilde eleven har vidare identifierats i de fall där den enskilde ska gå 
från en insats till en utbildning eller från en utbildning till en annan. I nuläget kan 
Nämnden tillse flexibilitet gentemot den enskilde genom sömlösa övergångar samt 
möjlighet att kombinera olika studieformsinriktningar. Att vuxenutbildningen ska 
bedrivas av egenregin i högre grad innebär en begränsning av denna flexibilitet, bland 
annat eftersom de uppdrag som ligger inom arbetsmarknadsavdelningen ligger kvar inom 
Nämnden. I nuläget finns all anskaffning inom samma förvaltning, vilket möjliggör att 
Nämnden i planering och anskaffning kan upprätthålla flexibilitet gentemot den enskilde 
och finna synergieffekter mellan arbetsmarknads- och vuxenutbildningsavdelningen.  

Den interna organisationen 
Förändrad anskaffningsmodell kommer sannolikt att påverka de olika verksamheterna 
inom Nämnden. Detta bedöms bestå i förändrat arbetssätt och minskat arbetsområde. Den 
exakta räckvidden av påverkan från fullgörandet av målet och uppdraget beror på hur 
begreppen högre grad och i huvudsak ska uppfattas. Målet och uppdraget leder till 
påverkan av Nämndens verksamhet i stort, särskilt inom vuxenutbildningsavdelningen. 
Beroende på hur stor del av verksamheten som ska utföras av UBN för att såväl mål som 
uppdrag ska anses fullgjort, blir verksamheten och den interna organisationen påverkad i 
olika grad. Detta gäller även stödfunktionerna inom Nämnden. Ett arbete med analys av 
beräknad påverkan av personella resurser utifrån olika nivåer av tolkning av begreppen 
högre grad och i huvudsak har också gjorts. Denna presenteras i Bilaga 4. Observera att 
Bilaga 4 endast avser personella resurser inom vuxenutbildningsavdelningen, men inte 
chefsorganisationen. Analys av påverkan på personella resurser inom andra verksamheter 
i Nämnden omfattas inte. Den omständigheten ska dock inte tolkas som att övriga 
personella resurser inte påverkas.  

I dagsläget pågår en omfattande organisationsöversyn inom Nämnden. Beroende på 
vilken storlek som innebörden av begreppen högre grad och i huvudsak ska resultera i, 
kan arbetet med organisationsöversynen samt målbilden av den påverkas i olika grad. En 
annan faktor gällande den interna organisationen utifrån målet och uppdraget är dess 
påverkan på huvudmannaskapet samt den verksamhet som utgår från nuvarande uppgifter 
och organisation. I nuläget är Nämnden organiserad för att möta de uppgifter och ansvar 
som huvudmannaskapets omfattning och uppdragen kräver. När utbildningen i högre 
grad samt Sfi och utbildning i svenska språket i huvudsak ska ske i egenregi måste det tas 
i beaktande att relevanta delar av organisation behöver ses över ytterligare och troligtvis 
anpassas i Nämnden. Detta till följd av minskad omfattning på huvudmannaskapet samt 
tillhörande ansvar och uppgifter. Det exakta utfallet av dessa potentiella förändringar 
beror dock på vilka beslut som Nämnden väljer att fatta utifrån nedan föreslagna 
genomförandeplaner.  
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Slutsatser 
Utredningen visar att både den ekonomiska och den sociala dimensionen kommer att 
påverkas på olika sätt. Påverkan för eleverna bedöms bestå i byte från utbildning hos 
upphandlad leverantör till utbildning inom UBN. Vidare måste sannolikt det icke-
obligatoriska utbudet av utbildning och insatser minska till fördel för ökade kostnader för 
Sfi, vilket påverkar de medborgare eller intressenter (till exempel näringsliv) som har 
intresse eller behov av sådan utbildning. Detta riskerar att gå stick i stäv med övriga mål 
och uppdrag, exempelvis att vidareutbilda redan anställd välfärdspersonal inom staden. 
De överenskommelser som är gjorda inom staden och regionen med näringslivet, 
exempelvis inom batteri-industrin, förutsätter också utbildningar och insatser som ligger 
inom det icke-obligatoriska utbudet och som alltså riskerar att kraftigt behöva minskas till 
fördel för ökade kostnader för Sfi. Samtidigt visar utredningen att den interna 
organisationen sannolikt påverkas på olika sätt, sett både ur ett organisatoriskt perspektiv 
och ett verksamhetsperspektiv i fråga om vilka uppgifter och ansvar. 

Med de uppgifter som finns tillgängliga visar utredningen att såväl målet som uppdraget 
kommer att leda till ökade kostnader för Nämnden. De ökade kostnaderna avser sådan 
utbildning som enligt lag ska finnas. Det påverkar dock utrymmet för insatser och 
utbildningar som inte är lagstadgade, men som ändå har betydelse för medborgaren, 
arbetsmarknaden och kompetensförsörjningen, ska kunna genomföras.  

Sfi är till skillnad från övriga skolformsdelar inte lika konjunkturkänslig. Snarare 
påverkas antalet ansökningar till Sfi av globala förutsättningar som Nämnden inte kan 
råda över. Sfi är under vissa förutsättningar en rättighet, vilket innebär att Nämnden är 
förpliktigad att tillhandahålla det. I det fall som ett större inflöde av ansökningar 
inkommer saknas möjlighet att begränsa antalet som får delta i Sfi till följd av exempelvis 
begränsad ram. Däremot kan det påverka Nämndens flexibilitet i fråga om att 
tillhandahålla utbildning och insatser som inte faller inom det obligatoriska utbudet av 
utbildning. 

Med hänvisning till de förutspått ökade kostnaderna finns behov av att äska ytterligare 
medel i kommande års ram för Nämnden. Att inte ansöka om ökad ram leder sannolikt till 
att Nämnden måste upphöra med utbildning och insatser som inte omfattas av tvingande 
lagstiftning. Förhållandet mellan utbildning som omfattas av tvingande lagstiftning och 
insatser måste prövas alla led och i hela Nämndens verksamhet. Prisbilden mot UBN 
påverkar inte bara Nämnden, utan också interkommunal antagning, kranskommuner och 
andra samarbeten som Nämnden har kring utbildning. Den omständigheten att delar av 
vuxenutbildningen blir mer kostsam kommer således att påverka hela Nämnden. 
Sammanfattningsvis påverkas styrningen av hela verksamhetens utveckling, såväl inom 
arbetsmarknadsavdelningen som inom vuxenutbildningsavdelningen.  
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Anknytande uppdrag 
Som redan nämnts har målet anknytning till två uppdrag i budget för år 2023. Dessa är: 

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att avveckla regeln om 
att maximalt 25 procent av vuxenutbildningen får bedrivas i kommunal regi.  

Nämnden för arbetsmarknad och vuxenutbildning får i uppdrag att i samverkan med 
utbildningsnämnden inleda arbete för att Göteborgs Stad i huvudsak ska anordna Sfi och 
andra utbildningar i det svenska språket i egen regi.  

Vad gäller det första uppdraget ovan vill Nämnden redovisa att regeln om att maximalt 25 
procent av vuxenutbildning får bedrivas i egenregi inte tillämpas. Detta visas genom 
utdrag från Nämndens spendanalysverktyg, där utfall av produktion och kostnader för all 
vuxenutbildning från år 2022 visar att Nämnden har anskaffat cirka 26 % av andelen 
kommunal vuxenutbildning från UBN under det året. Inte heller tillämpas ovanstående 
regel, vilket enligt utredningen kan anses likställt med att regeln är avvecklad.  

Det andra uppdraget påverkar den genomförandeplan som föreslås, varför ytterligare 
information om omhändertagande framgår nedan. Arbetet har inletts och dialog i ämnet 
pågår mellan nämnderna i olika konstellationer. Andra saker som omfatta av samtalen är 
justeringar i den grundläggande överenskommelsen, prismodellen och vilken utbildning 
som ska anskaffas från UBN. 

Slutsatser 
Det första uppdraget kan anses hanterat. Det senare omfattas delvis av den plan för 
genomförande som redovisas nedan. Utöver detta har arbete med uppdraget inletts. 
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- Se över och konkretisera den 
grundläggande 
överenskommelsen med 
tillhörande ansvarsfördelning och 
uppgifter tillsammans med UBN.  

- Uppsägning av ramavtal som 
omfattar utbildning som istället 
ska anskaffas från UBN19.  

- Beslut om att äska ökad ram med 
hänvisning till ökade kostnader.  

- Översyn och justering av 
Nämndens organisation och 
verksamhet. 

- Eventuell hemställan till 
kommunfullmäktige om beslut 
gällande justering av reglemente 
rörande huvudmannaskapet. 

- Utreda hemvisten av den 
kommunala vuxenutbildningen i 
egenregi. 

- Konkretisera omfattningen av 
begreppen i högre grad samt i 
huvudsak. 

- Konkretisera vilka 
skolformsdelar, utöver Sfi och 
andra utbildningar i svenska 
språket som ska omfattas av 
målet. 

- Se över och konkretisera den 
grundläggande 
överenskommelsen med 
tillhörande ansvarsfördelning och 
uppgifter tillsammans med UBN.  

- Uppsägning av befintliga 
ramavtal för Sfi/GRUND20.  

- Beslut om att äska ökad ram med 
hänvisning till ökade kostnader.  

- Översyn och justering av 
Nämndens organisation och 
verksamhet. 

- Hemställan till 
kommunfullmäktige om beslut 
gällande justering av reglemente 
rörande huvudmannaskapet inom 
Sfi. 

- Utreda hemvisten av den 
kommunala vuxenutbildningen i 
egenregi. 

Konsekvenser av förslag till beslut och genomförandeplan 
Avslutningsvis redogörs nedan för de konsekvenser som Förvaltning har funnit under 
utredningen. I likhet med övrigt innehåll i utredningen syftar nedan lista till att säkerställa 
att Nämnden ges ett så heltäckande underlag som möjligt med anledning av de beslut som 
krävs för att genomförandeplan samt uppdrag och mål ska införlivas. Aktuella 
konsekvenser kan vara: 

- Huvudmannaskapet begränsas. 
- Minskat inflytande över förändring, styrning och utveckling av utbildningen. 
- Utifrån befintlig prisbild leder det till ökade kostnader för utbildningen med risk 

för färre utbildningsplatser som helhet. 
- Det systematiska kvalitetsarbetet försvåras. 
- Minskad flexibilitet för att möta ändrat behov med kort varsel. 

 
19 Ramavtalen kan endast sägas upp till sin helhet, ej enbart på Sfi eller GRUND. GRUND blir i 
samband med beslut enligt genomförandeplanen ramavtalslöst. Se kapitel Styrmiljön. 
20 Ramavtalen kan endast sägas upp till sin helhet, ej enbart på Sfi eller GRUND. GRUND blir i 
samband med beslut enligt genomförandeplanen ramavtalslöst. Se kapitel Styrmiljön. 
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- Minskad flexibilitet för att möta ändrad mängd av behov av utbildning. 
- Minskad möjlighet att styra utbildningsupplägg utifrån arbetsmarknadens behov. 
- Minskat behov av vissa personella resurser och omfördelning av resurser till följd 

av förändrad anskaffning. 
- Översynen av verksamhet och organisation kan leda till behov av 

verksamhetsövergång för berörd personal. 
- Potentiell risk för verksamhetsövergång av personal (även inom 

stödfunktionerna) för den del av utbildningen som ej längre ska upphandlas och 
omfattas av Nämndens huvudmannaskap. 

- Påverkan av 33-kronan. 
- Påverkan på samarbeten och samverkan i regionen och GR, även rollen som 

samverkansledare inom Göteborgs Stad påverkas till följd av det begränsade 
inflytandet på utbildningen. 

- Särskild fördelning till folkbildningens aktörer kan ej ske utan att agera i strid 
med LOU. 



Sfi - jämförande statistik för upphandlade leverantörer och egenregin 

 

Utifrån de uppföljningsmått förvaltningen tar fram för att bedöma måluppfyllelse och kvalitet går det 

inte att utläsa några stora skillnader mellan sfi hos upphandlade leverantörer och inom egenregin på 

ett övergripande plan. 

 

Däremot kan skillnader förekomma inom enskilda områden. Följande mått som tillsammans ger en 

bild av måluppfyllelse, genomströmning och elevnöjdhet, har tagits fram för gruppundervisning, 

dagtid. Leverantörerna är ABF, Cuben, Hermods och Iris. Studium utgör egenregin. 

 

Timmar till betyg och andel godkända betyg, V22-H22 

Andel godkända betyg står i relation till hur länge elever studerar på sfi, då fasta kursslut inte finns. 

Antal elever ger också utslag på mediantiden. 

 

Leverantörer: 

 

Studium: 

 



Andel fortsatt antagna till samma kurs efter 12 respektive 24 månader V22-H22 

Måttet visar andel elever som är fortsatt antagna till samma kurs och alltså inte har tagit betyg eller 

gjort avbrott under 12 respektive 24 månader. Det är ett av flera mått för genomströmning. Alla 

studievägar ingår. 

 

  Leverantörer          Studium 

                          

 

Resultat från elevuppföljningsenkät 

 

Elevuppföljningsenkäten skickas ut till elever en gång per år, med frågor som rör kvalitet, inflytande 

och trygghet. 

 

 

 

 

 

 

 







BILAGA 4
Ökad andel egenregi - påverkan på personella 
resurser inom KVIST

Påverkan: 0 = ingen påverkan, 1 = viss påverkan, 2 = stor 
påverkan
FTE står för full time equivalent eller heltidsekvivalent. En hel 
FTE-enhet är 1,0, som kan bestå av en enda person eller flera 
anställda. Exempelvis utgör två anställda som vardera arbetar 
50 % av heltid en (1) FTE tillsammans

Scenario / Påverkan 50% Påverkan Kommentar 100% Påverkan Kommentar
Personella Resurser SYV 2 Uppskattningsvis 10 SYV tjänster skulle 

beröras. Påverkan skulle även ske på den 
samverkan som sker med AF, skolor via 
SFI kombinationsutbildningar och 
arbetsmarknadsinsatser. Detta skulle 
ytterligare påverka 2-3 tjänster. Den del 
av SYV som arbetar med ansöknings-och 
antagningsprocessen skulle inte påverkas. 

2 Uppskattningsvis 15 SYV tjänster skulle 
beröras. Påverkan skulle även ske på den 
samverkan som sker med AF, skolor via 
SFI kombinationsutbildningar och 
arbetsmarknadsinsatser. Detta skulle 
ytterligare påverka 2-3 tjänster. Den del 
av SYV som arbetar med ansöknings-och 
antagningsprocessen skulle inte påverkas. 

Personella resurser Pedagogisk kartläggning inkl nivåbedömning 0 Jobbar i ansöknings- och 
antagningsprocessen. Så länge den 
kvarstår så påverkas inget  

0 Jobbar i ansöknings- och 
antagningsprocessen. Så länge den 
kvarstår så påverkas inget  

Personella resurser RT 0 Jobbar i ansöknings- och 
antagningsprocessen. Så länge den 
kvarstår så påverkas inget. 

0 Jobbar i ansöknings- och 
antagningsprocessen. Så länge den 
kvarstår så påverkas inget. 

Organisatoriska Konsekvenser 1 Förändring av dagens organisation till en 
mer anpassad organisation med delvis 
ändrat uppdrag. Flexibiliteten skulle 
minska gällande arbetsmarknadsinsatser, 
möjlighet att bibehålla helhetsbilden. 
Samverkan med andra myndigheter och 
aktörer skulle försvåras bli mer otydlig. 
Detta gäller tex Arbetsförmedlingen, 
International House, Welcome House mfl. 
Möjlighetern att läsa SFI och kombinera 
med övriga ämnen påverkas. Detta skulle 
kunna ha en negativ effekt på kvalitet och 
bemötande av Göteborgaren (motsats till 
One-Stop). 

Förändring av dagens organisation till en 
mer anpassad organisation med delvis 
ändrat uppdrag. Flexibiliteten skulle 
minska gällande arbetsmarknadsinsatser, 
möjlighet att bibehålla helhetsbilden. 
Detta skulle kunna ha en negativ effekt 
på kvalitet och bemötande av 
Göteborgaren (motsats till One-Stop). 

Göteborgarens Perspektiv Blir otydligt för Göteborgaren vart man 
skall vända sig vid en uppdelning. Oklart 
vem som äger information. Även IKE 
skulle påverkas. Möjlighetern att läsa SFI 
och kombinera med övriga ämnen 
påverkas. Oavsett vad sökande skulle vilja 
läsa i kombination med svenska så blir 
det två antagningar och olika skolor. 
Bemötande, rättssäkerhet, 
myndighetsutövning och likvärdighet kan 
komma att påverkas. Göteborgaren 
riskerar att inte få sina behov 
tillgodosedda och/eller att falla mellan 
stolarna. Sökande med skyddad ID skulle 
behöva ha kontakt med fler instanser 
vilket skulle öka deras exponering. 



BILAGA 4
Ökad andel egenregi - påverkan på personella 
resurser vid utbildningsenheten

FTE står för full time equivalent eller heltidsekvivalent. En hel FTE-
enhet är 1,0, som kan bestå av en enda person eller flera 
anställda. Exempelvis utgör två anställda som vardera arbetar 50 
% av heltid en (1) FTE tillsammans

Scenario / Påverkan Personella resurser Minskning FTE på U-
enheten

Kommentar

100 % övergång till egenregi hos UBF, UBF som beställare Om samtlig komvux som idag upphandlas går över till 
egenregi, med UBF som utförare och ArbVux inte 
längre är beställare, så påverkas resurserna vid 
utbildningsenheten i mycket stor grad. Av nuvarande 
ca 28 FTE vid utbildningsenheten, skulle ingen arbeta 
kvar på ArbVux. Undantaget är de insatser som inte är 
en del av reguljär komvux, där 3 FTE från 
utbildningsenheten arbetar idag.

Ca 25 FTE  

100 % övergång till egenregi hos UBF, ArbVux som beställare Om samtlig komvux som idag upphandlas går över till 
egenregi, med UBF som utförare men ArbVux som 
beställare, så påverkas resurserna vid 
utbildningsenheten i mycket stor grad. Av nuvarande 
sju rektorer inkl. team skulle endast ett team behöva 
finnas kvar hos ArbVux för beställningsarbetet och viss 
administration (t.ex. betygshantering och 
interkommunala ansökningar). Minskning till ca 5 FTE. 
Granskningsteam, som arbetar med uppföljning av 
upphandlade ramavtal, behövs inte alls = minskning 
med 3 FTE. Övrig personal (3 st) som idag arbetar med 
insatser som inte är reguljär utbildning (PSG) bör ej 
påverkas i detta scenario. 

Ca 20 FTE  

Sfi och grundläggande svenska som andraspråk går över till UBF 100% Om samtlig sfi och grundläggande svenska som 
andraspråk som idag upphandlas går över till 
egenregi, med UBF som utförare, så påverkas 
resurserna vid utbildningsenheten i stor grad. Om 
ArbVux fortsatt är beställarorganisation så kan en 
tjänst i teamet behållas (t.ex. rektor eller 
verksamhetsutvecklare) men viss administration och 
betygshantering etc. omhändertas i något av de team 
som arbetar med de upphandlade utbildningarna. 
Minskning av 4 FTE. Om ArbVux inte längre har 
upphandlade leverantörer av sfi och grundläggande 
sva att granska så minskar arbetet för 
granskningsteamet, uppskattningsvis med 1 FTE.

Ca 5 FTE  

Sfi och grundläggande svenska som andraspråk går över till UBF 50-60% Om ca hälften av sfi och grundläggande svenska som 
andraspråk som idag upphandlas går över till 
egenregi, med UBF som utförare, så påverkas 
resurserna vid utbildningsenheten delvis. Om ArbVux 
fortsatt är beställarorganisation så kan det team som 
arbetar med sfi och grundläggande utbildning minskas 
med en rektorstjänst. ArbVux har i detta scenario 
färre upphandlade leverantörer av sfi och 
grundläggande sva att granska, vilket gör att arbetet 
för granskningsteamet minskar, uppskattningsvis med 
1 FTE. I kombination med att någon av de andra 
delarna går över till UBF, exempelvis en 
yrkesinriktning  kan fler team slås ihop vilket kan 

Ca 2 FTE  

Fordon och transport och/eller Bygg och anläggning går över till UBF 
100%

Om fordon och transport och/eller bygg och 
anläggning går över till UBF men ArbVux är beställare 
så kan organisationen på U-enheten minskas med ca 2 
FTE, då ett rektorsteam kan reduceras med rektor, 
verksamhetsutvecklare och/eller administratör. Om 
ArbVux är beställare kan beställningsarbetet, viss 
administration och betygshantering etc. delvis övergå 
till ett av de andra rektorsteamen

Ca 2 FTE  

Vård och omsorg och/eller Barn och fritid går över till UBF 100% Samma som fordon och bygg, se ovan. Ca 2 FTE  

SU (Top, hörsel, syn, NPF) går över till UBF Om 100 % av utbildningarna inom SU går över till UBF 
påverkas bemanningen på U-enheten delvis. 
Uppskattningsvis kan bemanningen på U-enheten 
minskas med 1-2 FTE (t.ex. administratör och/eller 
verksamhetsutvecklare) i detta scenario. I 
kombination med att andra scenarion i listan blir 
verklighet kan effekten bli större, på grund av 
synergieffekter och möjlighet till effektivisering.

Ca 1-2 FTE  
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Utredning med anledning av 
återremittering 
Bakgrund 
Nämnden har vid sammanträdet i september återremitterat ärende 0726/23 till 
Förvaltningen enligt nedan: 

- Utredningen ska belysas med vilka de sociala och ekonomiska konsekvenserna blir för 
förvaltningens omhändertagande av uppdraget om huvudmannaskapet av egenregin 
flyttas. 

- Utredningen kompletteras med en ekonomisk jämförelse baserad på prisuppgifter 
baserade på upphandlingen som var tiden innan 2018 

- Ytterligare undersöka upphandling reserverad mot idéburna aktörer. 

Kort om utredningen 
Den utredning som nu har genomförts utgår från samma perspektiv som tidigare arbete 
och utredning i detta ärende. Det övergripande ansvaret, styrningen, den strategiska 
planeringen och antagningen till vuxenutbildningen är förlagt till Nämnden. Samtidigt är 
det Nämnden som har fått målet och uppdragen genom beslutad budget för år 2023. Med 
hänvisning till ovanstående samt tidigare utredning i ärendet utgår även arbetet med 
utredningen enligt av Nämnden beslutad återremittering från de förutsättningar som finns 
inom Nämnden. 

Om Nämnden senare fattar beslut om att anta genomförandeplan 3 aktualiseras påverkan 
på annan nämnd, nämligen Utbildningsnämnden. Nämnden äger dock inte enligt 
Förvaltningens bedömning rätt att fatta beslut om att uppdra åt annan nämnd att vidta viss 
utredning. Ett sådant uppdrag kan endast ges av kommunfullmäktige. Det betyder att 
utredning av ekonomiska och sociala konsekvenser av genomförandeplan 3 ur ett 
stadenövergripande perspektiv kan ske först efter att Nämnden har hemställt ett sådant 
förslag till kommunfullmäktige. Därefter måste kommunfullmäktige uppdra åt andra 
nämnder att vidta utredning enligt det beslut som fattas i kommunfullmäktige. 

Sociala och ekonomiska konsekvenser genomförandeplan 3  
Sociala konsekvenser 
I samband med kommunfullmäktiges beslut om att slå samman vuxenutbildningen med 
arbetsmarknadspolitiska insatser och åtgärder har flera synergier identifierats. Bland 
annat har den nya nämnden syftat till att utgöra ett kraftfullt medel för att ge göteborgarna 
såväl arbetsmarknads- som utbildningspolitiska verktyg för att undvika arbetslöshet. 
Nämnden har också varit ett individuellt stöd för de inskrivna som har haft behov för det. 
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I samband med den nya nämnden och dess nya uppdrag, har förvaltningen behövt öka sin 
beställar- och upphandlingskompetens. Dessa områden har Nämnden utvecklat. Det har 
medfört att Nämnden idag har leverantörer som på ett flexibelt sätt och med ett 
individuellt fokus kan genomföra vuxenutbildning i kombinationer för att förflytta 
individer närmre arbete. Detta genom att också erbjuda ett utbud på ett så 
kostnadseffektivt sätt som möjligt. 

Att överföra uppdraget inom samtliga delar av vuxenutbildningen till en och samma 
huvudman innebär att utformning, uppföljning och utveckling av vuxenutbildningen samt 
det systematiska kvalitetsarbetet inom Nämnden kan hanteras med ökad kvalitetssäkring. 
Den modell som föreslås inom genomförandeplan 3 bedöms möjliggöra en sammanhållen 
utbildningskedja för Nämndens elever och deltagare. Samtidigt visar utredningen att ett 
samlat huvudmannaskap enligt den nu föreslagna genomförandeplan 3 medför att 
utförandet av mål och uppdrag kan innebära ökad flexibilitet i fråga om att  

- möta ändrat behov i form av innehåll i vuxenutbildningen med kort varsel, 
- möta ändrad mängd av behov av vuxenutbildning, 
- möjlighet att styra utformningen av utbildningsupplägg utifrån arbetsmarknadens 

behov och 
- möjlighet till att strategiskt planera för att täcka kompetensbrister och överbrygga 

bristen på lärarresurser i vissa områden. 

Ytterligare konsekvenser inom den sociala dimensionen är att Nämnden även framgent då 
kan tillhandahålla kombinationer av vuxenutbildning och insatser. Dessa kombinationer 
främjar vägen till sysselsättning och egenförsörjning, från Sfi till vuxenutbildning på 
grundläggande nivå hela vägen fram till yrkeshögskola. Genomförandeplan 3 bidrar 
också till att Nämnden skulle kunna vara en samlad kraft i andra typer av samverkan 
inom vuxenutbildningen. Det avser både nationell samverkan gentemot VGR och GR, 
men även inom andra samverkansavtal där Nämnden har avtal med kranskommuner om 
vuxenutbildning. Med dagens organisation där vuxenutbildningen är organiserad under 
två olika nämnder finns risk att nämnderna inte agerar samstämmigt. Förvaltningens 
bedömning är, som har berörts i tidigare utredning, att det kan leda till parallella 
processer i både utförande och organisation. Genom att samla vuxenutbildningen under 
samma nämnd kan dessa faktorer innebära ökad påverkan på organisatoriska resurser, 
men även ökad effektivisering avseende metodutveckling och aktiviteter. I fråga om 
personella resurser inom Nämndens nuvarande organisation, ser Förvaltningen behov av 
ytterligare utredning av de personella resurserna och framtida organisation i det fall som 
Nämnden fattar beslut om att anta genomförandeplan 3. 

Under 2020 har metoden SKALL (språk, kommunikation, arbete och livslångt lärande) 
tagits fram som en visualisering för att ha en gemensam metod och förhållningssätt för 
Förvaltningen. SKALL syftar även till att specifikt tillämpas i arbetet med att realisera en 
flexibel vuxenutbildning, vilket i sig ska ge ett tydligare sätt att närma sig 
arbetsmarknadens och branschens behov. Genom denna modell och tillämpning av EU:s 
nyckelkompetenser har Förvaltningen kunnat bygga upp sina utbildningar medvetet, 
strukturerat och med långsiktighet. Att samla vuxenutbildningen under en och samma 
nämnd skapar ökade möjligheter och bättre förutsättningar för att samordna, 
vidareutveckla och förbättra SKALL-modellen på ett systematiskt sätt. Förvaltningen har 
tidigare redogjort för att Nämnden idag har begränsad möjlighet att följa upp och 
kvalitetssäkra det innehåll som beställs från egenregin inom ramen för 
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vuxenutbildningen. SKALL-metoden är också ett medvetet sätt att arbeta med andra 
nämnder i staden för att på olika sätt fullgöra de mål och uppdrag i budget som under 
åren, med olika formuleringar, har syftat till att fler göteborgare ska komma i egen 
försörjning och därmed minska försörjningsstödet. Av Nämndens reglemente framgår att 
Nämnden ska verka för att fler kommer i egen försörjning. Med en huvudman och 
ansvaret för vuxenutbildningen samlat under en nämnd ser Förvaltningen att bättre 
förutsättningar ges för uppdraget.  

Att vuxenutbildningens betydelse för kompetensförsörjningen är av vikt kan ses genom 
alla de reformer som genomförts de senaste åren. De har haft till syfte att öka matchning 
mot arbetsmarknadens behov och att fler ska kunna komma i arbete eller ha rätt 
kompetens för fortsatt arbete genom hela livet. Att samla vuxenutbildningens alla 
skolformsdelar tillsammans med de arbetsmarknadspolitiska åtgärderna under samma 
nämnd skulle ge ett ännu bättre genomslag för Göteborgs Stad och regionen.  

Förvaltningens bedömning är slutligen att en organisering av vuxenutbildningen under en 
nämnd kan ha främjande inverkan på arbetet med att öka jämlikheten i staden och arbetet 
med stadens program för detta. Det gäller samtidigt arbetet med ökad tillgänglighet. 
Berörda göteborgare skulle Nämnden fortsatt tillsammans med andra nämnder i 
Göteborgs Stad kunna arbeta systematiskt med för att öka livsvillkoren för dessa 
individer.   

Ekonomiska konsekvenser 
Ändrat huvudmannaskap innebär att Nämnden tar över ansvar som idag inte ligger inom 
Nämndens ansvarsområde. De identifierade ansvaren omfattar enligt utredningens 
bedömning följande: 

- arbetsgivaransvar 
- lokaler 
- läromedel 
- elevhälsa 
- försäkringar 
- licenser 
- leasing. 

Ovanstående ansvar tillhör idag utbildningsnämnden och skulle vid beslut om att anta 
genomförandeplan 3 övergå till Nämnden. Den omständigheten att Nämnden tar över det 
fullständiga huvudmannaskapet kommer innebära någon form av förändrad kostnadsbild 
som idag inte kan tas fram ensidigt. Förvaltningen kan i nuläget inte bedöma huruvida 
kostnaderna ökar eller minskar utifrån ett förändrat huvudmannaskap. Förvaltningen kan 
inte heller bedöma egenregins priser, till följd av att Förvaltningen inte har insyn i 
egenregins faktiska ekonomi eller kännedom om vad som ligger till grund de 
prisuppgifter som har lämnats av egenregin sedan tidigare. Utredningen visar dock att det 
sannolikt medför ökade kostnader för utbildningen utifrån den årliga indexuppräkningen. 
Ett rimligt resonemang är dock att ett samlat huvudmannaskap utifrån genomförandeplan 
3 är att det kan ge möjlighet till samordningsvinster i och med att Nämnden då skulle ha 
insyn och kontroll över den totala kostnadsmassan. 
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Mot bakgrund av ovanstående finns skäl att överväga beslut om att hemställa om att 
uppdra om en stadenövergripande utredning alternativt en extern utredning i syfte att ta 
fram de ekonomiska effekterna av genomförandeplan 3.  

Ekonomisk jämförelse 
En ekonomisk jämförelse av tidigare gällande ramavtalspriser finns i Bilaga 7. Denna 
jämförelse avser ramavtalspriser år 2017 respektive år 2022. Det finns ett antal skillnader 
i fråga om hur prissättning respektive tillämpning av priser har skett inom Nämnden. Till 
och med 2019-06-30 har Nämnden haft ramavtalet Mångfald med kvalitet. Till följd av 
två års arbete med upphandling och processer i förvaltnings- och kammarrätt har 
villkoren och prissättningen inom detta ramavtal inom vissa ramavtalsområden genom 
temporära avtal tillämpats fram till 2020-06-30.  

Inom ramavtalet Mångfald med kvalitet har så kallade referenspriser tillämpats. Detta har 
i praktiken inneburit att samtliga leverantörer, inklusive egenregin, i utgångspunkt har 
haft en och samma prislista för utförande av vuxenutbildning. Dessa referenspriser har 
dock inte tillämpats på ett ändamålsenligt sätt. De avvikelser som har identifierats i stort 
anges nedan.   

- Förvaltningen har på eget initiativ, efter att ramavtalen trätt i kraft, justerat och 
höjt delar av de avtalade priserna (referenspriserna). Detta trots att leverantörerna 
under anbudsskedet har valt att i sina anbud offerera priser i nivå med de av 
Förvaltningen angivna referenspriserna. 

- Förvaltningen har tillämpat enskilda prisposter i ramavtalet i syfte att ”fylla ut” 
leverantörernas ersättning. 

- Samtliga leverantörer har tilldelats varsin mindre del av ramavtalet, vilket har 
genererat svårigheter i leverans när elevgrupperna har varit små.  

- Garantier har tillämpats för att säkerställa leverans. Dessa garantier har bestått i 
att leverantören har erhållit ersättning för fler elever än vad som avropats och 
som startat utbildningen. 

- Uppföljning av efterlevnad av ramavtalet har i huvudsak endast gjorts utifrån 
skollagen. 

I detta sammanhang ska jämförelse göras mot den modell för priser som senaste tidens 
upphandlingar har genererat. En avgörande skillnad i befintliga ramavtal jämfört med 
Mångfald med kvalitet är att leverantörerna själva har fått ange priser utifrån ett visst 
antal prisposter i respektive upphandling. Förvaltningen har således inte tillämpat några 
referenspriser, utan prissättning har gjorts enbart utifrån den efterfrågade utbildningen. 
De priser som respektive leverantörer har inkommit med i sitt anbud har vid prövningen 
av anbuden kontrollerats särskilt i enlighet med gällande lagstiftning.1 Denna kontroll har 
skett i syfte att säkerställa att de inlämnade prisuppgifterna är affärsmässiga, allvarligt 
menade samt bygger på en modell som kan anses rimlig. Sammantaget är Förvaltningens 
bedömning att den senare modellen och förhållningssättet till upphandling och tillhörande 
ramavtal har genererat en rad positiva konsekvenser. Dessa är: 

- Ökad transparens och likabehandling gentemot leverantörerna till följd av att 
avsteg inte får göras, vilket samtidigt kan uppfattas som begränsad flexibilitet. 

 
1 Se 16 kap. 7 § LOU respektive 19 kap. 18 § LOU. 
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- Ökad uppföljning och granskning av utförandet av den upphandlade 
vuxenutbildningen då alla krav och villkor numera omfattas av detta arbete. 

- Prissättning har gjorts av individuellt per leverantör utifrån dess unika 
förutsättningar inom den upphandling och det ramavtalsområde med tillhörande 
krav som anbud har lämnats i. 

- Garantier vad gäller ersättning och elever/deltagare tillämpas inte. Ersättning 
utgår endast med stöd i gällande ramavtal och upphandlade priser, vilket leder till 
ökad kontroll av Förvaltningens medel. 

- Den i upphandlingen tillämpade utvärderingsmodellen har satt kvalitet i 
förhållande till pris.2 

- Ökad medvetenhet om vikten av ramavtalstrohet mellan Förvaltningen som 
beställare och dess leverantörer. 

Avslutningsvis kan konstateras att det föreligger många skillnader mellan priserna från år 
2017 respektive de från år 2022. Förvaltningens bedömning är att analys och fastställande 
av hur prissättning ska ske måste beslutas i varje enskild anskaffning. Detta grundas i att 
varje anskaffning är unik och att kraven därför måste utgå från det enskilda fallet för att 
generera en så ändamålsenlig modell som möjligt. Detta torde även stå i linje med 
Nämndens riktlinje för anskaffning. 

Upphandling reserverad mot idéburna aktörer 
Inom LOU finns två typer av reserverad upphandling. Dessa är reserverad upphandling 
för ökad sysselsättning och reserverad upphandling för idéburna organisationer. Detta 
tjänsteutlåtande avser reserverad upphandling för idéburna organisationer. Vid sådan 
upphandling finns ett antal krav som måste uppfyllas. Inledningsvis ställs krav på de 
idéburna organisationerna. De krav som ska uppfyllas av den idéburna organisationen är: 

- det allmännyttiga syftet hos den idéburna organisationen bidrar till att uppnå 
ändamålet med tjänsten 

- värdeöverföringar endast till annan idéburen organisation eller forskning 
- det finns inget rättsligt bestämmande inflytande från stat, region eller kommun. 

Utöver krav på organisationen ställs även krav på själva kontraktet som den reserverade 
upphandlingen avser. Upphandlingen får endast omfatta vissa typer av tjänster. De 
tjänster som är relaterade till Nämndens uppdrag är: 

- utbildningsadministration 
- undervisning och utbildning 
- grundskoleundervisning 
- vuxen- och annan undervisning 
- diverse skoltjänster 
- utbildningstjänster 
- tillhandahållande av språkkurser. 

En upphandling som reserveras till idéburna organisationer får inte avse ramavtal, utan 
endast kontrakt. De kontrakt som upphandlingen avser får maximalt vara tre år långa. I 

 
2 Se beslut fattat av Nämnden 25 maj 2018 § 75.  
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övrigt ska övriga lagkrav inom LOU uppfyllas i upphandlingen, bland annat innebär det 
krav på att de upphandlingsrättsliga principerna måste följas under hela förfarandet.3  

Sett i ljuset av de behov som finns inom Nämnden ska några saker belysas. En sådan sak 
är skillnaden mellan kontrakt och ramavtal. Ett kontrakt avser en fast avgränsad vara, 
tjänst eller entreprenad. Den vuxenutbildning som nu finns upphandlad utgörs av 
ramavtal. Anledningen till att ramavtal har upphandlats är för att det inte i förväg kan 
fastställas exakt antal elever, vilka kurser som kommer att sökas, vilket stöd respektive 
elev har behov av eller omfattning på den vuxenutbildning som faktiskt kommer att 
behövas. Det exakta behovet fastställs i ett senare skede när samtliga faktorer är kända. 
De behov som finns inom Nämnden är inte av sådan karaktär att det i förväg är möjligt att 
konkretisera innehållet i den utsträckning som upphandling av ett kontrakt kräver. 
Förvaltningens bedömning är därmed att det föreligger en svårighet att upphandla 
vuxenutbildning i form av ett avgränsat kontrakt.  

En annan faktor att belysa är den begränsade tiden för kontraktets längd vid en reserverad 
upphandling. I nuläget är ramavtalstiden för alla ramavtal inom Nämnden maximalt fyra 
år. Om LOU skulle tillåta det skulle tiden för ramavtalen enligt Förvaltningens mening 
vara ännu längre. En längre avtalstid är att föredra av flera anledningar. Den första är för 
att så få elever som möjligt under sin studietid ska tvingas göra ett så kallat skolbyte. De 
elever som finns inom Nämndens verksamhet har olika behov, däribland kan det röra sig 
om att eleven har behov av att studera med lägre studietakt. Dessutom kan det vara så att 
eleven har sökt flera kurser eller ett kurspaket, vilka kan löpa över flera år. Ur ett 
leverantörsperspektiv kan en kortare maximal giltighetstid för kontraktet leda till högre 
priser. Detta grundas i det faktum att leverantören i sitt anbud då måste ta höjd för att 
dennes investering ger avkastning på kortare tid. En mer begränsad giltighetstid för 
kontraktet kan sannolikt också påverka andra förbindelser som leverantören behöver ingå 
för att kunna fullgöra kontraktet, exempel på sådant är kostnad för lokalhyra och 
bemanning.  

En tredje aspekt av att upphandla ett reserverat kontrakt mot idéburna aktörer är att ett 
kontrakt avslutas när tjänsten i det är levererad. Det kan därmed vara möjligt att 
upphandla en specifik kurs för en grupp där samtliga villkor är fastställda i förväg, men så 
snart det uppdraget är färdigställt avslutas kontraktet och ny upphandling måste ske. Den 
nya upphandlingen får sedan inte tilldelas samma leverantör som den som tidigare utfört 
tjänsten. Samma aktör får alltså inte tilldelas två gånger i rad. Mot bakgrund av det 
omfattande och stadigvarande behov av vuxenutbildning som finns inom Nämnden kan 
sällan en enskild leverantör möta det fullständiga behovet av en viss skolformsdel.  

Avslutningsvis kan konstateras att det finns en rad skillnader i att upphandla kontrakt 
istället för ramavtal. Vidare finns det inom Nämnden ett behov av vuxenutbildning som 
är ständigt återkommande, vilket är en grund till att ramavtal upphandlas för att täcka det 
behov som inte kan anskaffas via egenregin. I enlighet med redogörelsen ovan uppställs 
det vid upphandling av reserverade kontrakt mot en idéburen organisation ytterligare 
antal krav i lag gällande såväl aktören som tjänsten. Dessa måste efterlevas utöver de krav 
som Förvaltningen vanligtvis ställer vid upphandling av vuxenutbildning. Sammantaget 

 
3 De upphandlingsrättsliga principerna är principen om likabehandling, principen om öppenhet, 
principen om proportionalitet, principen icke-diskriminering samt principen om ömsesidigt 
erkännande. 
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är Förvaltningens bedömning att det ändå kan vara möjligt att bryta ut en eller flera 
specifika kurser inom en viss skolformsdel, för en eller flera upphandlingar med 
reserverade kontrakt mot idéburna organisationer.  






